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Sosirea noului ministru 
al Statelor Unite 

ale Americii în R. P. R.

CREȘTE A VÎNTUL ÎNTRECERII
ÎN INDUSTRIE ȘI AGRICULTURĂ

Sectorul de tricotaje și confecții 
și-a îndeplinit cincinalul

Școala rampei de control

Cu mind.rie privesc constructorii 
din țara noastră noile locuințe, ins
tituții, întreprinderi și edificii de tot 
felul, înălțate în anii puterii popu
lare. Cu cîtă mîndrie, de pildă, pri
vesc constructorii din întreprinde
rea 904 din cadrul Trustului 9 cons- 
trucție-Cluj clădirea cantinei munci
torești de la Cugir, care, deși a fost 
construită cu un finisaj 
pretențios (pardoseli, 
etc.), a fost executată 
te condiții tehnice. Dar 
ple asemănătoare nu pot fi date din 
toate colțurile țării. Privind blocul 
magazin-Vulcan, executat de cons
tructorii din cadrul Trustului 7 
Petroșani, fabrica de penicilină din 
Moldova, poți vedea lucrări bine 
executate, tencuieli îngrijite, par
chete și pardoseli frumoase, zidării 
drepte, izolații bune, etc. Aci se 
vede cu prisosință ce înseamnă 
grija pentru finisarea lucrărilor, ce 
înseamnă preocuparea constructo
rilor de a se prezenta în fața 
beneficiarilor cu simțămîntul da
toriei împlinite.

Din păcate însă, 
locuri în care grija pentru finisa
rea lucrărilor 
aceleia depuse 
țiile propriu zise, 
că, oricît de bine ar fi executată o 
hală industrială, o locuință mun
citorească, sau o instituție oare
care, oricît de trainice ar fi zidu
rile sau temeliile, ceea ce 
vizitatorul, ceea ce atrage 
în primul rînd, este finisajul 
tor lucrări.
finisaj este întotdeauna caracteriza
tă de către beneficiari, așa cum e 
și firesc, ca lipsă de conștiinciozita
te, chiar dacă lucrările inițiale au 
fost bine executate.

Cum poate fi tolerată de pildă 
neglijența condamnabilă a cons
tructorilor de la întreprinderea 121 
Reșița, sau cea a unor montatori 
de la întreprinderea 123 Instalații- 
Timișoara, care au nesocotit cu to
tul calitatea finisajului la o seamă 
de lucrări ale Ministerului Indus
triei Alimentare. Asemenea proce
dee trebuie să dispară din practica 
constructorilor și montatorilor de 
instalații. Este necesar de asemenea 
să fie lichidată metoda spargerilor 
de ziduri și podele executate de ins
talatori după terminarea construcți
ei, lucru care se mai întîmplă în 
unele locuri, fie din cauza linsei de 
prevedere a proiectanților, fie din 
cauza unei slabe munci tehuii o-or- 
ganizatorice a conducerilor de șan
tiere ori de întreprinderi.

Problema finisajului este strîns 
legată și de felul în care șantiere
le sînt aprovizionate la timp cu 
materialele necesare lucrărilor de

extrem de 
ipsosării, 

în excelen- 
cîte exein-

maî există

nu este pe măsura 
pentru construc- 

Or, este cert

Linsa de grijă

izbește 
atenjia 

aces- 
pentru

finisare și mai ales depinde de ca
litatea acestor materiale. De multe 
ori. tîmplăria de proastă calitate 
executată la atelierele din Cîmpina, 
ale Ministerului Construcțiilor, a 
creat serioase dificultăți constructori
lor la unele locuințe muncitorești și 
hale 
Iad, 
din 
sar
două luni pentru reparații de tîm- 
plărie peste 28.000 lei. In această 
privință este bine ca și unitățile 
Ministciului Industriei Chimice să 
controleze calitatea vopselelor tri
mise șantierelor de construcții, vop
sele care nu întotdeauna corespund 
necesităților.

Sarcini de mare răspundere în 
executarea la timp a lucrărilor de 
finisaj și mai ales pentru executa
rea lor îngrijită, revin tencuitori- 
lor, zugravilor, tîmplarilor, vopsi
torilor. Este datoria lor să lupte — 
așa cum în întreprinderile indus
triale lupta pentru „marca fabricii" 
constituie obiectivul principal în 
cadrul întrecerii socialiste — pen
tru finisarea la timp, în cele mai 
bune condițîuni și în raport cu exi
gențele mereu crescînde ale oame
nilor muncii. Sîntem în plină toam
nă. Timpul permite încă executarea 
în bune condiții a lucrărilor exte
rioare. Datoria constructorilor este 
de a grăbi finisarea exterioarelor 
in special, știut fiind că finisarea 
interioară se poate face și "în timpul 
iernii.

întrecerea ce se desfășoară 
toate 
cinstea 
celui de al II-lea Congres al Par
tidului 
cere în cadrul căreia colectivele de 
muncă ale tuturor fabricilor și uzi
nelor din țara noastră și-au luat 
angajamente concrete de deosebită 
însemnăiate, trebuie să constituie 
pentru constructorii patriei noastre 
motorul, însuflețitorul activității lor.

Colectivele a numeroase trusturi 
și șantiere de construcții și-au luat 
angajamentul de a executa in ter
men rapid finisaje de bună calitate. 
Trustul 6 Petroșani de pildă, va fi
nisa 486 apartamente, iar trus
tul III București a și realizat unul 
din principalele sale angajamente, 
finisarea halei 38 de la fabrica „Ki- 
rov“.

Sub steagul întrecerii socialiste 
........................ 7 

si a Congresului al 
au

industriale din regiunea Bîr- 
iar la întreprinderea 141-Iași, 
același motiv a fost nece- 
să se cheltuiască numai în

La 3 noiembrie a sosit la București, 
Robert H. Thayer, trimis extraordinar 
și ministru plenipotențiar al Statelor 
Unite ale Americii în R.P.R.

I a sosirea la aeroportul Băneasa, 
Robert H. Thayer a fost întîmpinat de 
directorul protocolului Ministerului 
Afacerilor Externe, Dionisie Ionescu, 
șt de membrii Legației Statelor Unite 
ale Americii în frunie cu H. B. Wells, 
însărcinat cu afaceri ad-interim.

(Agerpres)

Cinste mecanizatorilor fruntași 1
TG, MUREȘ. — Muncind cu avînt 

SDorit în cinstea zilei de 7 Noiembrie 
ș: a celui de al II-lea Congres al par
tidului, mecanizatorii de la S.M.T. 
Sfintu Gheorghe și S.M.T. Reghin, 
Regiunea Autonomă Maghiară, și-au 
îndeplinit zilele acestea planul pe cam
pania de toamnă.

—O—

Brigada lui Iuliu Hai tiu 
lucrează în contul 

anului 1960

sectoarele de activitate 
zilei de 7 Noiembrie

în 
în 

și a

Muncitoresc Romîn, între-

desfășurată in cinstea zilei de 
Noiembrie
ll-lea al P.M.R., constructorii 
datoria să urmărească cu asiduitate 
realizarea unuia din principalele o- 
biective ale întrecerii, finisarea ra
pidă și de bună calitate a lucră
rilor.

noiembrie, ora 16,30, va 
aula Academiei R.P.R. șe-

Vineri, 4 
avea loc in 
dința festivă, a Academiei R.P.R. con
sacrată celei de a 38-a aniversări a 
Marii Revoluții Socialiste din Octom-

brie. Acad, Atana.se Joja va prezenta 
comunicarea : „A 38-a aniversare a 
Marii Revoluții Socialiste din Octom
brie".

Muncitorii, inginerii, tehnicienii și funcționarii întreprinde- ___ rilor din cadrul Direcției Generale Industriale de tricotaje și con- “““ fecții au obținut în aceste zile, cînd se desfășoară larg întrecerea în cinstea zilei de 7 Noiembrie și a celui de al doilea Congres al partidului, o nouă victorie în muncă : îndeplinirea cu două luni înainte de termen a valorii producției globale prevăzută în primul plan cincinal. Producția globală a sectorului de confecții și tricotaje atinge anul acesta un nivel de 182 la sută față de anul 1950. Fabricile de confecții produc în acest an cu 66 la sută mai multe confecții decît în anul 1950, iar fabricile de tricotaje realizează o producție cu 88 la sută mai mare.

fișele de calitate ale 
de la întreprinderea 
reunite" poți afla 
interesante. Să ne

PETROȘANI. — Respectîndu-și an
gajamentul luat în cinstea celei de a 
38-a aniversări a Marii Revoluții So
cialiste din Octombrie, brigada con
dusă de cunoscutul miner luliu Haidu 
de la mina Petrila, Erou al Muncii 
Socialiste, a îndeplinit la 3 noiembrie 
sarcinile planului pe anul 1959. Ince- 
pînri de la această dată, br.igada 
crează in contul anului 1960.

—o—

Recîtaie teatrale 
consacrate operelor 

unor mari scriitori

lu-

IAȘI. — Teatrul Național din Iași a 
hjat inițiativa de a prezenta în aceas
tă stagiune o serie de recitaie consa
crate operelor unor mari creatori ai 
literaturii universale.

Miercuri seara a avut loc primul re
cital, intitulat „Recitalul Shakespeare", 
în cadrul căruia au fost prezentate 
fragmente din piesele „Romeo și Ju
lietta", „Hamlet", „Richard al 3-Iea“ 
și „Visul unei nopți de vară”.

Au interpretat actorii ion 
Constantin Dinulescu, Ani 
Constantin Sava și alții.

Artiștii Teatrului National 
pregătesc acum recitaleie 
Eminescu și Creangă.

—O—

Omescu,
Braeschi,

din Iași 
Schiller,

Expoziția tehnică 
de invenții și inovații

PLOEȘTI (de Ia corespondentul 
nostru). — In sala mare a Palatului 
Culturii din Pioești s-a deschis ieri 
Expoziția tehnic?, de invenții și ino
vații a întreprinderilor din regiunea 
Ploești. Expoziția cuprinde peste 400 
de invenții și inovații. în majoritate 
apcrținînd întreprinderilor petrolifere.

Din materialul documentar 
ziției rezultă că în decursul 
semestru al anului 1955 s-au 
cadrul întreprinderilor din
Pioești peste 2.950 propuneri de in
venții și inovații.

al expo- 
primului 
Tăcut în 
regiunea

Bunii

Printre numeroasele mașini și agregate de înaltă tehnicitate fabri
cate la uzina „Clement Gottwald" din Capitală se află și motorul 
K.P.D.M. de 11 kilovați, folosit la acționarea mecanismului de încărcare 
și descărcare a vaselor pescărești.

In clișeu: Muncitorul Gheorghe Drăghici montează ultimele piese 
ale motorului, care a și început să fie produs în serie.

Foto: MIHAI POPESCU

Angajamentele oamenilor muncii 
din industria electrotehnicăelectrotehnică

Oamenii muncii din ramura ener
giei electrice și industriei electroteh
nice sînt hotăriți să întîmpine cel de 
al 2-lea Congres al P.M.R. cu noi rea
lizări în producție.

Constructorii și montorii din cadrul 
trusturilor „Energo-construcția" și 
,,Electro-montaj“ s-au angajat să ter
mine lucrările de punere in funcțiune 
a două noi termocentrale și să dea în 
exploatare cile un nou turbogenerator 
la termocentralele „Steaua roșie“-Sin- 
georgiu de Pădure și „Gh. Gheorghiu- 
Dej“-Doicești. Tuneliștii de la hidro
centrala „V. I. Lenin"-Bicaz s-au an. 
gajat să termine lucrările de străpun
gere a tunelului de aducțiune.

Muncitorii din sectorul energiei elec
trice s-au angajat ca in trimestrul 4 
al acestui an, prin reducerea consu
mului propriu de energie în sectoarele 
auxiliare ale centralelor electrice să 
economisească o cantitate de energie 
electrică de 1.000.000 kwh., iar 
reducerea consumului specific să 
nomisească 2.000 tone combustibil 
vențional.

Angajamentele muncitorilor și 
nicienilor din sectorul electrotehnic 
prevăd realizarea pînă la 20 decem
brie a planului anual la producția glo
bală și producția de marfă.

In cinstea Congresului partidu'ui 
noi tipuri de mașini și utilaje electrice 
vor îmbogăți realizările de pînă acum

★

prin 
eco- 
ccn-

teh-

ale acestui sector. Se vor introduce în 
fabricație motoare antiexplozive pentru 
industria chirilică, motoare de tram
vai pentru orașele din {ară, perfora
toare antigrizutoase, echipamente elec
trice pentru motoare Diesel de 450 
C.P. ți altele. (Agerpres)

Cercetînd 
țesătoarelor 
„Țesătoriile 
fapte foarte 
oprim la una din aceste fișe. La
cea care aparține tinerei țesătoare 
Emilia Marin din atelierul nr. 3. 
In dreptul lunii septembrie este 
notată 
au 
mie 
Ie 
rezultat care nu-i prea făcea cins
te. In luna următoare, în octom
brie, găsești însă o cifră mult mai 
mică. Doar 1,6. De data aceasta 
sub normativul de calitate pla
nificat.

Stai și compari cifrele acestor 
luni și nu te dumirești de loc. Ce 
s-a întîmplat de la o lună la alta ? 
Ce a intervenit în munca Emiliei 
Marin ?

Răspunsul îl găsești destul de 
ușor. Tot în întreprindere, într-o 
încăpere unde lucrează un singur 
om. Este o cameră obișnuită, nu 
prea mare. In jur, ori unde îți a. 
runci cehii, baloturi de mătase în 
toate culorile. In dreptul unei ftii 
restre mari, prin care lumina soa
relui pătrunde în voie, o mașină de 
o formă curioasă. Intre fereastră 
și mașina care desfășoară Încet va
lul de mătase o femeie urmărește 
atentă fiecare bucată de 
Metru dună metru, valul 
tase îi Trece prin fața

Nu trebuie să-i scape 
defect. Dar iată că aci 
prezintă rărituri. Mai încolo lipsesc 
fire în urzeală. Și nu puține. 
Mașina a fost oprită. Controloa.

cifra 26,5. Atîtea punete 
prezentat în medie la fiecare 
de bătăi de război țesături- 

lucrate la ea. Ce-i drept un

țesătură, 
de mă- 

ochilor. 
nici un 
țesătura

SCHIMBURI
In aerul dimineții, sirena a sunat 

prelung și limpede ca un diapazon 
uriaș. In vechea cetate de luptă a cla
sei noastre muncitoare „Grivița Ro
șie", a început ziua schimbului de o- 
noare închinat celei de a 38-a aniver
sări a Marii Revoluții Socialiste din 
Octombrie.

Ceferiștii care în cinstea acestei 
aniversări și-au depășit angajamen- 
te’.e, reparînd peste plan o locomotivă 
și patru vagoane, din care două nu
mai din materiale economisite, 
hotărîți ca în ziua schimbului 
ncare să-și dezvolte succesele. Și au 
reușit. Pianul de producție pe între
gul^ Complex a fost depășit cu 22 la 
sută, la secția montaj locomotive cu 
30 la sută, la cazangerie cu 41 la 
sută, la mecanică loco-mpțive cu 27 la 
sută, la secția mecanică vagoane cu 
15 la sută.

! CHIPURI DE FRUNTAȘI 1
'■ JL---
Un examen la sfîrșitul lui martie 
un lucru puțin obișnuit. Totuși îne

ziua aceea, Maria Fanache trebuia să 
dea examen. Nu era vorba de o solem
nitate cu profesori severi, cu asistenți 
morocănoși și subiecte încîlcite. Nu. 
In ziua aceea, la Roseti, raionul Că
lărași, era adunare pentru alegerea 
organelor de conducere ale colectivei 
și Maria trebuia să dea seama de 
munca ei de președintă.

Oamenii începură sfatul. Emoția 
Măriei ajunse la culme. Dar vai, cită 
frămîntare pentru nimic 1 Oamenii 
n-aveau de gînd să-i reproșeze ceva. 
Iar cînd Nicolae Boancătă și cu Ion 
Neculai susținură realegerea ei, în 
sală se ridică o adevărată pădur.e de 
mîini. Maria rămase dezarmată, 
clipă mai tîrziu își aminti 
să spună cîteva cuvinte.

O 
că trebuie 
Președinta

★ ★

gospodari nu se tem de

erau 
de o-

BALETUL „FlNTlNA DIN BACCISARAI
O oală de vînt l-a făcut să tresară înfiorat. 

Ochii urmăresc o frunză îngălbenită purtată de 
vînt. Da, da, gîndește Trandafir Atanasiu, se va 
sflrși curind și toamna. Vintul ăsta ne trage 
de minecă să nu uităm de frigul iernii. Și că
minul nostru cultural nu are încă geamuri. Zi- 
clnd acestea, pașii deputatului Trandafir Ata
nasiu se îndreptară către sfatul popular. E 
drept — glndi el mai departe — că avem o sală 
de spectacole frumoasă : cu amfiteatru, cu sce
nă solidă, cu cabină pent'u proiecții cinemato
grafice. In trei ani de zile ne-am făcut prin 
autoimpunere o sală de spectacole de ți-e mai 
mare dragul s-o privești. Purtat de g'mduri. 
Trandafir Atanasiu nici nu simți cînd ajunse la 
sfatul popular. Aici găsi adunați pe deputății 
Petre Ștefan, Magbule Seilislam, pe directoa
rea căminului cultural, Axenia Dăscălescu. care 
se sfătuiau cu președintele sfatului popular in 
privința măsurilor de luat pentru munca cultu
rală pe timpul iernii.

— Ai venit la timp — spuse președintele 'sfa
tului. Eu mline voiam să ne sfătuim in această 
problemă, dar fiindcă ne-am slrins acum cu 
toții, să o rezolvăm pe loc.

De la această discuție a trecut puțin timp, 
dar vechiul local al căminului cultural a și fost 
reparat, biblioteca s-a imbogățit cu mobilier și 
cărți, iar noua sală de spectacole și-a deschis 
de patru ori ușile pentru a-și primi spectatorii.

Pentru înfăptuirea acestor realiză'i, a fost 
nevoie de oameni și de materiale. Oamenii s-au 
găsit ușor. Cînd au pornit deputății șt mem
brele comisiei de femei în sat să discute cu să
tenii, zeci de țărani au ieșit — ca deobteei — 
să sprijine acțiunea sfatului popular. Numai din 
circumscripția 17 a deputatului Trandafir Ata
nasiu au venit 25 de oameni. Și materialele s-au 
găsit destul de repede. Resurse locale sînt su
ficiente în comună.

Programul căminului cultural vorbește șl el 
despre activitatea culturală mai intensă ce se 
va duce în timpul iernii. Tinerii vor asista la 
seri literare, la recenzii și discuții asupra unor 
cărți, iar echipa de teatru a comunei (care la 
faza regională a concursului echipelor de tea-

Pregătiri în vederea activității 
culturale de iarnă în comunele 

regiunii Constanța

tru s-a 
desigur.

Acum 
raionul 
gătit.

clasat pe primul loc) va interpreta 
cu succes, noi piese.
iarna poate veni in comuna Basarab, 
Medgidia. Căminul cultural este pre-

★
La 20 de kilometri de Cernavodă pe malul 

drept al Dunării este așezată comuna Rasova. 
Muljimea pomilor fructiferi și a viilor îi dă în
fățișarea de grădină. O grădină îngrijită care 
vorbește singură despre cei ce-o gospodăresc. 
Aspectul unui sat este de fapt prima carte de vi
zită a locuitorilor lui.

Dar nu numai aspectul comunei vorbește des
pre oamenii ce o locuiesc. Și cifrele pot să 
arate același lucu.

lată de pildă o dare de seamă pe care pre
ședintele comitetului executiv comunal o răsfo- 
iește cu un z'-mbet în coltul buzelor. Ea se re
feră la munca culturală desfășurată în comuna 
Rasova și la măsurile luate de sfatul popular 
in vederea activității culturale de iarnă. Pe 
coala albă sînt așternute multe șt semnificative 
cifre. In dosul acestor cifre insă sînt oameni, 
frămlnlărt, fapte. La capitolul „alfabetizare" 
scrie: „In 1952 in comună erau încă 560 neștiu
tori de carte Peste 2 ani din aceștia nu ră
măseseră decît 156, din care anul acesta 70 la 
sută au absolvit". Acesta este rezultatul mun
cii deputajilor șt al comisiei de femei cark au 
depistat neștiutorii de carte și i-au lămurit că 
un om poate învăța la orice vîrstă dacă n-a 
făcut-o atunci cînd îi era timpul. învățătorii din 
comună au muncit cu multă dragoste șt înțe
legere, organiz'md și cursuri la domiciliu, 
urmărim mai departe raportul.

La capitolul „Munca cu cartea" sînt iar 
fre. In 1953 (anul în care în comuna Rasova 
înființat biblioteca) erau 750 de cărți. Azi 
mărul lor este de 3.100. Cititorii 
mulți, In intervalul ianuarie-septembrie 1955

Să

ci-
s-a 
nu- 

sînt șl el

rea Ana Mincu, căci despre ea este 
vorba, cercetează fișa care înso
țește bucata d-e țesătură. Din nou 
Emilia Marin I Fișa a arătat de 
îndată cine a țesut bucata plină cu 
defecte.

Eh, dar asta a fost luna trecută. 
Acum sute și sute de metri țesuți 
de Emilia Marin desfășoară pe 
rampa de control fără ca ochiul 
atent a! Anei Mincu să mai des
copere vreun defect.

Luna trecută, cînd multe din 
țesăturile lucra*e de Emilia Marin 
prezentau defecte, controîoarea Ana 
Mincu nu a ezitat s-o cheme la 
rampa de control. La desfășurat 
pe mașină cîțiva metri din măta
sea țesută de ea. l-a arătat fie
care răritură, fiecare fir lipsă din 
urzeală. A întrebat-o pe tînăra țe
sătoare cum i-ar sta cu o rochie 
de mătase cu astfel de defecte. Nu 
i-ar părea rău de banii dați pe o 
astfel de marfă ?

In ziua aceea Ana Mincu nu a 
primit nici un răspuns. El a urmat 
după multe zile. L-am găsit în 
fișa d-o calitate a Emiiiei Marin. In 
luna octombrie defecte de țesătură 
mult sub normativul de calitate 
planificat. Este efectul școalei pe 
care Ana Mincu o ține cu modes
tele ei mijloace la rampa de con
trol a calităț’i țesăturilor.

Cu astfel de oameni ești sigur că 
angajamentele vor fi îndeplinite. 
In ziua Congresului partidului vor 
părăs; întreprinderea produse în 
contul zilei de 10 ianuarie 1956. 
Cit despre marca fabricii ea va fi 
pentru cumpărători o garanție.

FR. KLINGER

DE ONOARE

j

In cinstea zilei de 7 Noiembrie, 
muncitorii, inginerii și tehnicienii de 
la fabrica „Electroputere" din Craio. 
va au obținut în ziua schimbului de 
onoare cel mai înalt virf. de producție 
din acest an. Muncitorii din secția a- 
parataj au dat 4 norme într-un 
schimb.

Furnaliștii și turnătorii de la uzi
nele ,.Victoria“-Călan au lucrat în 
ziua, de 2 noiembrie în schimb de o- 
noare. Cele mai mari realizări le-au 
obținut furnalișt'i din echipa condusă 
de comunistul Ion Moraru care și-a 
depășit planul de producție cu 3,5 la 
sută.

Lucrînd î-n schimb de onoare, mi
nerii din bazinul carbonifer Schitu Go
lești și-au îndeplinit planul de produc
ție în proporție de 111 la sută.

(Agerpres)

MARIA FANACHE
își aduse aminte că partidul cerea ca 
gospodăriile colective, mai ales, să 
scoată mult, mult porumb, și acestei 
culturi îi consacră ea cuvîntarea de 
inaugurare a noului an. „Avem pu
tere să scoatem cîte 3.000 de kilogra
me la hectar. Să ne străduim ca a- 
ceastă cifră să capete viață", spuse 
ea.

★
Trecu timpul și se apropie luna mai. 

Se cerea semănat fără zăbavă porum
bul și firește nu semănat oricum, ci 
neapărat în pătrat, pentru că altfel a- 
nevoie se mai putea spera la cele 
3.000 kg. Dar vremea era potrivnică. 
Ploua cu cofa și ziua și noaptea. Ma
ria stătea ca -pe ghimpi. Un vecin al 
ei, un colectivist bătrîn, văzînd-o în- 
tr-o seară pe prispă, arătă spre cerul 
înour.at și spuse sceptic: „Mai va

anul acesta pătrate. Dacă are să se 
facă vreme bună, trebuie să punem 
porumbul cum s-a nimeri". Maria 
nu răspunse. Dar se împotrivi și în 
somn aceslei idei. A doua zi se duse 
la gospodăria de stat unde după cîte 
auzise, se aflau niște mașini care o 
puteau scoate din încurcătură. O în- 
tîmpină chiar directorul. Dar parcă 
era un făcut. Mașinile cu pricina nu 
se aflau sus la sediu ci le prinsese 
apa la o secție din ostrov. Maria nu 
se dădu_ totuși bătută. Pînă la urmă 
hotărî să caute un bac. să urce pe 
el vreo 4—5 curajoși care să dea îm
preună cu dînsa o raită pînă la secția 
ceia. Las la o parte peripețiile acestei 
călătorii. Las la o parte și căutările 
de la secția de pe insula inundată. A- 
mintesc doar că prețioasele mașini au 
fost găsite si că previziunea sceptică 
a vecinului Măriei cu privire la pătra
te s-a dovedit o simplă vorbă de 
clacă.

iarna
cei 270 de cititori au citit 1326 de cărți și bro
șuri Rezultatul acestor cifre se vede in viața 
de toate zilele a rasovenilor. A crescut dorința 
de a ști, de a cunoaște cit mai mult, de a munți 
mat bine, de a se distra. Conferințele, serile cul
turale, corul, dansurile, echipa de teatru, toate 
adună la căminul cultural din ce în ce mai 
mulți oameni.

Să privim din nou raportul. Un alt punct dă 
date in legătură cu cercurile agrotehnice. „La 
începutul anului trecut, cercul agrotehnic al 
gospodăriei colective avea 35 de cursanți, iar cel 
de la căminul cultural 40. La sfîrșitul anului nu. 
mărul auditorilor era de 190". Am întrebat cum 
s-a produs această creștere masivă a cursanți- 
lor. Alte cifre ne-au dat răspunsul. Soare Hris- 
tache a scos 2000 kg. de griu la hectar, Florica 
Roșu a scos 1800 kg. la hectar, in timp ce Gh. 
Lazăr și Trofin Olgos au obținut recolte mult 
mai mici. Primii doi urmaseră cursurile cercului 
agrotehnic, ceilalți doi, nu.

înșiruirea de cifre a unui raport care la în
ceput nu-(i spune nimic, la o cercetare mai a- 
mănunțită îți vorbește uneo'i destul de limpede 
despre realiză'ile sau lipsurile dintr-o comună, 
despre oamenii care trăiesc în ea, despre cei 
care lucrează șt despre cei care nu lucrează. 
Am citit apoi în raport măsurile in vederea pre
gătirii activității culturale de iarnă : măsuri or. 
ganizatoi ice, gospodărești și multe altele 
După puțin timp, vizitind comuna, m-am con
vins că nu sînt vorbe doar pe hirtie. Totul e 
pus la punct cum numai bunii gospodari o pot 
face.

★
...Soarele blind al toamnei nu va mai inunda 

multă vreme cu potopul său de raze străzile, 
parcurile, cimpurtle. Iarna bate la ușă. La sale 
oamenii se vor stringe la căminele culturale 
unde în , '
ve, vor auzi sfaturi agrotehnice, vor juca șah, 
vor citi

Bunii
torit ei i-au găsit pregătiți pe bunii gospodari 
de-o seamă cu cei din pomenitele comune ale 
regiunii Constanța.

jurul sobei vor asculta scenete și srtoa-

Cărți 
gospodari nu se tem de iarnă. Vesti-

GABRIELA BUCUR

i 
c

★
Nicolae Boancătă și Ion Neculai 

sînt brigadieri, dar înainte de orice 
agricultori destoinici. Astă primăvară 
Maria le-a arătat lanurile pe care po
rumbul răsărise curat și uniform și 
le-a dat în grijă să nu care cumva 
să uite de ele. Și brigadierii n-au 
uitat. In iunie și chiar în iulie, 
către parcelele cu 
produs o adevărată năvală 
rului, mohorului și lăptucii, 
mâți îndeaproape de către 
brigadierii au căutat să țină 
cestui asalt. Brigăzile lor se 
în fiecare zi de-a lungul tarlalelor lo
vind și cu sapele și cu prăsitoarele 
acest front amenințător. De 4 și chiar 
de 5 ori au trebuit să ia lucrul de la 
capăt și de fiecare dată au avut de în
fruntat coaliții la fel de puternice. In 
cele din urmă însă puterea unită a 
oamenilor și a tehnicii a izbîndit. Cu 
asta însă necazurile nu s-au termi
nat. Ele au mai vizitat pe colectiviști 
și prin luna august cînd din cauză că 
nu adia nici un pic de vînt nu se pu
tea face ca lumea polenizarea și au 
trebuit să ducă pe cîmp, în preajma 
lanurilor, stupina unei gospodării de 
stat, și nrin octombrie cînd cucuruzul 
a dat în galben, brigăzile nu pu
teau să iasă repede să-1 culeagă de
oarece îi rețineau o mulțime de alte 
îndatoriri.

cucuruz s-a 
a ști- 
Indru- 
Maria, 

piept a- 
rînduiau

■ir

S-a scurs aproape o jumătate de an 
din ziua cînd emoționată, ca o școlă
riță, Maria Fanache aștepta marele 
examen : părerea obștei. Multe au fost 
greutățile pe care ea a trebuit să le bi
ruie în acest răstimp, greutăți legate 
mai ales de cultivarea porumbului. 
Totuși cuvînlul Măriei a fost cuvînt. 
Infruntînd obstacolele ea a îndrumat 
oamenii să îngrijească porumbul așa 
cum se cuvenea, iar acesta i-a răsplătit 
din plin dînd la hectar 3.000 și chiar 
mai multe kilograme. Colectiviștii din 
Roseți știu că datorează asta în bună 
măsură Măriei și sînt mulțumiți că au 
în fruntea lor un asemenea om, o 
asemenea președintă. , ,|

ION PAVELESCU
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Cititorul Marin Predescu ne scrie 
că la cinemato
graful „Republi
ca" din Capitală 
se află o singură 
casă la care se 
vînd în cursul di
mineții bilete atît 
pentru matineu cit
tacolele de după masă. Din această 
cauză in fața si în iurul casei de 
bilete există în permanență o mare 
îmbulzeală. Cetățenii care reușesc 
însfîrșit să-$i ia biletele ies cu 
hainele boțite, fiind nevoiți uneori 
să escaladeze bara sau să treacă 
pe dedesubtul barei de fier din fața 
casei.

Direcția Regională Cinematogra
fică de Stat București trebuie să ia 
măsuri pentru ca astfel de „spec
tacole" să nu se mai repete pe vii
tor.

★

In comuna /- 
neu, ne sezisează 
cititorul Vasile Ni- culescu. curentul 
electric suferă 
dese întreruperi.
Deși există mai 

în fiecare casă instalație electri
că, locuitorii sînt nevoiți de 
multe ori să-și lumineze locuințele 
cu lămpi de gaz. Nu la fel insă se 
poate rezolva lipsa luminei la cine
matograful din comună. Aici de ce
le mai multe ori spectacolele se a- 
mină sau, în cel mai fericit caz, se 
prelungesc pînă la ore tirzii.

C'tnd se va pune capat acestei 
criticabile stări de lucruri ? Condu
cerea uzinei electrice din Arad nu 
are nimic de spus 
virtță ?

★

Cititorul Vasile Ionescu ne scrie 
că deși cursurile 
noului an școlar 
de învățămint au 
început, la școala 
elementară din sa
tul Islaz, comuna 
ZorUni, raionul

In această ori-

Bîrlad nu există create condițiile 
necesare în vederea bunei desfășu
rări a procesului de învățămint.

Astfel, pînă în momentul de față 
încă nu a fost procurat mobilierul 
necesar școlii, iar acoperișul școlii 
care este stricat nu a fost reparat.
De asemenea sala de clasă care 
trebuia construită încă din timpul 
verii nici nu a fost începută.

Secția de învățămint a sfatului 
popular al raionului Bîrlad trebuie 
să se seziseze de această problemă 
și să ia măsurile corespunzătoare 
cu atît mai mult cu cit timpul este 
destul de intirziat.
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La Sofia a avut Ioc recent sesiunea 
comitetului executiv al Organizației 
Internaționale a Ziariștilor, la care au 
participat reprezentanți ai tuturor or
ganizațiilor naționale membre, precum 
și observatori din partea unor orga
nizații și grupuri de ziariști din di
ferite țări, care nu sînt membri ai 
O.l.Z. In decursul sesiunii și al șe
dinței lărgite a prezidiului comitetului 
executiv au luat cuvîntul un număr de 
peste două zeci de delegați și obser
vatori, reprezentind diferite organiza
ții și diferite tendințe politice care au 
adus contribuția lor importantă la 
concretizarea hotărîrilor sesiunii.

Inajnte de a prezenta aceste hotă- 
rîri luate la Sofia, socotim necesar să 
amintim într-un scurt istoric drumul 
parcurs de Organizația Internațională 
a Ziariștilor și sarcinile generale ale 
acesteia.

Organizația Internațională a Ziariș
tilor este urmașa Federației Internați
onale a Ziariștilor, care a luat ființă 
la Paris în 1926 și care încă de atunci 
își propunea să realizeze unitatea zia
riștilor cu scopul de a contracara for
ța crescîndă a proprietarilor particu
lari de ziare, aoărind astfel libertatea 
presei, ca și drepturile ziariștilor și 
situația lor materială. Cel. de-al doi
lea război mondial a'întrerupt activi
tatea Federației, dar, la sfîrșitul anu
lui 1941, necesitatea unității ziariști
lor a dus la înființarea Federației In
ternaționale a Ziariștilor din țările a- 
liate și libere care se considera da
toare să vegheze ca materialele publi
cate în ziare să ajute pentru a face 
din presă o armă eficace împotriva 
războiului.

După victoria împotriva fascismu
lui, în cadrul Congresului Internațio
nal al Ziariștilor, care a avut loc în 
1946 la Copenhaga, reprezentanții 
vechii Federații și cei ai Federației 
Internaționale a Ziariștilor din țările 
aliate și libere, au hotărît dizolvarea 
ambelor organizații și crearea Orga
nizației Internaționale a Ziariștilor. 
Statutele O.l.Z. adoptate la Congres 
proclamau următoarele principii fun
damentale : protejarea prin toate mij
loacele a libertății presei și profesiu
nii de ziarist, protejarea dreptului po«

Cum muncim pentru constituirea 
și consolidarea întovărășirilor agricole

Convorbire cu tov. N. Albăstroiu, președintele comitetului 
executiv al sfatului popular raional Craiova

ÎNTREBARE : Cuim muncește comi
tetul executiv al sfatului popular 
raional pentru constituirea de noi 
întovărășiri șl ce rezultate a ob
ținut în acest sens ?

RĂSPUNS : Convinși de avantajele 
muncii pe tarlale întinse, aproape 2.003 
familii de țărani muncitori din raio
nul nostru au alcătuit un număr de 
53 întovărășiri agricole unind 2.670 
ba. păminț pentru a le lucra laolaltă 
cu mașinile și tractoarele statului

Numai în ultimile 6 luni, in raionul 
nostru au luat ființă 11 noi întovără
șiri agricole. Comitetul executiv al 
sfatului popular raional a acordat și 
continuă să acorde o deosebită aten
ție muncii in vederea constituirii de 
noi unități de acest fel. Activiști din 
tre cei mai bine pregătiți sînt trimiși 
ia sate pentru a sprijini comitetele e- 
xecutive ale sfaturilor populare comu
nale în această direcție.

La baza muncii pentru crearea de 
noi întovărășiri stă principiul liberului 
consimțămînt. Este dusă cu consec
vență in rîndul țăranilor muncitori o 
susținută muncă politică. La căminele 
culturale, in cadrul cercurilor de citit 
de la sate s-a organizat ținerea de 
conferințe legate de această problemă, 
discutarea pe larg a prevederilor sta
tutului model al întovărășirilor agri
cole. O contribuție de seamă au adu
s-o cadrele didactice de la sate. Ca 
urmare a măsurilor luate în ședința 
comitetului executiv ținută la sfîrșitul 
lunii august și în care s-a analizat 
modul în care se desfășoară munca 
de transformare socialistă a agricul
turii, munca politică a fost îm
bunătățită. In numeroase comune cum 
ar fi Podari, Sărbătoarea, Cernele și 
altele au fost confecționate și expuse 
panouri cuprinzînd avantajele d-e care 
se bucură țăranii muncitori ce se în
scriu în întovărășire. O deosebită aten
ție este acordată popularizării rezulta
telor obținute în întovărășirile agricole 
din raion In comunele Terpezița, Po
dari, Șimnicu de Sus și attete, au fost 
deschise expoziții în cadrul cărora sînt 
expuse produse obținute de țăranii în
tovărășiți. La expoziția din comuna 
Podari, bunăoară, țăranii muncitori din 
comună, precum și cei din împrejurimi 
au ocazia să vadă grîu recoltat de pe 
tarlalele întovărășirii din satul Livezi, 
care a obținut o producție de 2.082 
kg. la ha. sfeclă obținută la întovă
rășirea „Drumul lui Lenin" și care a 
dat o producție de 21.000 kg. la ha., 
de 3—4 ori mai mult decît au obți
nut cei ce au muncit pe loturi indi
viduale, porumb, floarea soarelui etc. 
Asemenea rezultate sînt popularizate 
și prin articole scrise la gazetele de 
perete, prin conferințele ținute în ca
drul căminelor culturale, etc.

Numeroși țărani muncitori se con
ving de avantajele muncii unite in 
urma vizitelor pe care le fac la înto
vărășirile agricole mai vechi. La îm
părțirea produseloi în întovărășirea 
agricolă „T. Vladimirescu" din comu
na Castra-Nova, bunăoară a parti
cipat și un mare număr de țărani 
muncitori. Cantitatea mare de produse 
primită d-e membrii întovărășirii i-a 
determinat pe mulți dintre aceștia ca 
în scurtă vreme să facă cereri pentru 
a se înscrie în întovărășire.

Deputății, membrele comisiilor de 
femei de la sate, prin exemplul lor 
personal, prin consfătuirile organizate 
în circumscripțiile electorale reușesc să 
convingă pe tot mai mulți țărani mun
citori să se înscrie în întovărășirile 
agricole. Ca urmare a muncii desfășu
rate de sfatul popular al comunei Ișal- 
nița, la care o contribuție de seemă 
au adus-o deputați ca Savu Roșu, Ma
rin Văduva, Gheorghița Vînătoru, An
ton Dumitrașcu și alții, nu de mult în 
această comună a luat ființă cea de 
a doua întovărășire.

Nu pot să nu amintesc cu acest pri
lej despre încercările chiaburilor din 
unele sate de a stînjeni munca noas
tră pentru crearea de întovărășiri a- 
gricole. Ei au fost însă demascați la 
timp de comuniștii și deputății din sat. 
In comuna Almaju, bunăoară, chiar în 

După sesiunea comitetului executiv 
al Organizației Internaționale a Ziariștilor

poarelor la o informație precisă și 
cinstită, susținerea prieteniei și înțele
gerii internaționale cu ajutorul schim
bului liber de informații, susținerea e- 
fortului ziariștilor de a se organiza 
din punct de vedere sindical

Perioada de colaborare n-a durat 
însă mult timp. „Războiul rece" a 
distrus unitatea ziariștilor astfel sta
bilită. O parte din organizații și gru
puri de ziariști din țările capitaliste 
s-au constituit într-o altă organizație 
numită Federația Internațională a 
Ziariștilor. Rămînînd credincioasă 
principiilor sale inițiale, O.l.Z. de
pune încă de mai multă vreme 
eforturi susținute pentru a refa
ce unitatea organizațiilor de zia
riști pe baze perfect acceptabile 
pentru ambele părți. De asemenea, o 
serie de organizații naționale impor
tante din țările capitaliste s-au pro
nunțat pentru realizarea unității or
ganizațiilor de ziariști. Astfel, Fede
rația Națională a Presei Italiene, care 
cuprinde ziariștii de toate tendințele 
politice, și-a exprimat cu prilejul celui 
de-al cincilea Congres convingerea că 
între cele două organizații internațio
nale se poate realiza o înțelegere. De 
asemenea, la primul Congres mondial 
al organizațiilor de presă, care s-a 
ținut în noiembrie 1954 la Sao Paolo, 
s-a creat un comitet al ziariștilor din 
țările Americii latine cu scopul de a 
susține realizarea unei organizații in
ternaționale unice. Din nefericire, pînă 
în prezent Federația Internațională a 
Ziariștilor a păstrat o atitudine ne
gativă față de aceste propuneri.

Pe linia eforturilor pentru realiza
rea unității, cu cîteva luni în urmă 
s-a întrunit la Berlin un comitet de 
inițiativă format din ziariști din nu
meroase țări, pentru pregătirea unei 
întîlniri Internationale a ziariștilor, 
care va avea loc la Geneva, cam la 

preajma constituirii întovărășirii chia
burii lansaseră o serie de zvonuri duș
mănoase, încercînd să zdruncine în
crederea țăranilor muncitori în înto
vărășire.

Cîțiva întovărășiți veniți din Ișal- 
nița și Cernelele, comune învecinate, 
le-au vorbit țăranilor muncitori des
pre succesele lor. despre avantajele 
muncii în întovărășire, spulberînd în 
felul acesta toate zvonurile chiaburești.

ÎNTREBARE : Care este sprijinul 
pe care-1 acordați întovărășirilor 
agricole create în vederea conso
lidării și dezvoltării lor ?

RĂSPUNS: De la bun început noi 
ne-am dat seama că succesul muncii 
pentru crearea de noi întovărășiri a- 
gricofe este determinat în bună parte 
de felul in care vom reuși să fa
cem din întovărășirile existente uni
tăți care să fie exemplu pentru țără
nimea muncitoare. Iată de ce parale) 
cu munca pentru formarea de noi 
întovărășiri agricole, noi nu am înce
tat să ne ocupăm de consolidarea și 
dezvoltarea celor existente. Membrii 
comitetului executiv, repartizați pe un 
anumit număr de întovărășiri, au în 
permanență în atenția lor sprijinirea 
comitetelor de conducere ale întovă
rășirilor în ceea ce privește organiza
rea muncii, alcătuirea planurilor de 
muncă, a planurilor de producție. La 
începutul campaniei agricole din 
toamna aceasta, bunăoară, membrii 
comitetului executiv al sfatului popu
lar raional, împreună cu tehnicienii a- 
gronomi au sprijinit conducerile înto
vărășirilor în stabilirea celor mai jus
te sarcini de plan privitoare la însă- 
mînțările de toamnă, care au fost a- 
poi discutate și aprobate de adunările 
generale.

Una din sarcinile de seamă ce și-a 
propus-o comitetul executiv al sfatu
lui popular raional o constituie extin
derea Ia toate întovărășirile agricole 
din raion a sistemului de organizare 
a muncii practicate în întovărășirile 
din comuna Castra-Nova și satul Pu
țuri. E vorba de executarea în comun 
a tuturor muncilor agricole ce se e- 
fectuează în întovărășire. Trebuie să 
spun că noi am reușit să obținem u- 
nele succese în această privință. Anul 
acesta, la întovărășirile agricole din 
comunele Sărbătoarea, Podari, Terpe
zița și alte 22 întovărășiri din cadru! 
raionului toate lucrările agricole au 
fost efectuate în comun, munca fiind 
organizată pe echipe.

Pentru a extinde acest sistem de or
ganizare a muncii și la celelalte în
tovărășiri din raion, cu sprijinul co
mitetului raional de partid, am orga
nizat cu două luni în urmă la în
tovărășirea agricolă din Castra-Nova 
un schimb de experiență la care au 
luat parte toate conducerile întovără
șirilor din raion. Un ajutor de preț 
în această privință l-am primit din 
partea direcției regionale agricole, 
care pe baza experienței întovărășiri
lor fruntașe a editat recent broșura: 
„Din experiența întovărășirilor care e- 
xecută lucrările agricole în comun".

Comitetele de conducere ale înto
vărășirilor din raionul nostru au fost 
îndrumate să-și creieze fonduri de 
bază în vederea procurării de mate
riale și inventar agricol ca unelte, 
mașini, animale de muncă, semințe, 
etc.

Succesele obținute de membrii în
tovărășirilor agricole din raionul no
stru fac ca în rîndul lor să intre tot 
mai mulți țărani muncitori. In afară 
de cei înscriși în întovărășirile nou 
constituite, numărul membrilor vechi
lor întovărășiri a crescut în ultimile 
6 luni cu peste 230 familii de țărani 
muncitori.

Departe de a ne mulțumi cu aceste 
rezultate, noi sîntem hotărîți să ne 
sporim eforturile pentru a face cu a- 
devăraț din întovărășirile din raionul 
nostru unități model spre care să se 
îndrepte cu încredere tot mai mulți 
țărani muncitori. I

jumătatea anului 1956, la care ziariș
tii de cele mai diferite curente și o- 
pinii își vor exprima punctele de ve
dere privind interesele și răspunderile 
profesiunii de ziarist. Astfel, la acea
stă întîlnire internațională s-ar putea 
discuta următoarele probleme profesi
onale deosebit de importante: garan
tarea unei informări obiective, exac
te, pe scară internațională; înlăturarea 
cauzelor care împiedică o largă cola
borare internațională a ziariștilor și 
înțelegerea între ziariști; mijloacele 
de a asigura călătoriile și schimbul de 
ziariști între toate țările; găsirea de 
căi pentru îmbunătățirea condițiilor 
de lucru ale ziariștilor și pentru slă
birea presiunii la care sînt supuși zia
riștii din anumite țări.

Inițiativa acestei întîlniri a fost pri
mită foarte favorabil de către ziariș
tii din numeroase țări, în care s-au 
și creat comitete naționale de pregă
tire a întîlnirii. Astfel, în India s-a 
creat un comitet de pregătire care are 
în frunte pe cei mai eminenți ziariști 
ai acestei țări. Organizațiile de zia
riști din Uniunea Sovietică, din R. P. 
Chineză^ și din țările de democrație 
populară, și-au dat de asemenea ade
ziunea la organizarea acestei întîlniri 
internaționale. Foarte mulți ziariști 
italieni s-au antrenat activ în pregă
tirea întîlnirii. Același lucru se poate 
spune despre ziariștii din Anglia, Ja
ponia, Franța. Comitete de pregătire 
au luat ființă în Mexic, Brazilia, Li
ban. Ecouri favorabile întîlnirii au 
sosit din Republica Federală Germa
nă, Belgia, Olanda, Uniunea Sud-Afri- 
cană, Coasta de Aur, Argentina. Da
nemarca, Guiana Britanică, Chili, In
donezia, Israel, Iran, Irlanda, Canada. 
Austria, Elveția, Uruguai și S.U.A.

Acestea sînt pe scurt împrejurările 
în care s-a deschis la Sofia 
comitetului executiv al Q.I.Z,

LA TEATRUL DE STAT 
DIN SIBIU
i

In repertoriul Teatrului de Stat 
din Sibiu figurează și valoroasa 
piesă rominească „Citadela sfărî- 
tnată" de Horia Lovinescu, laureat 
ai Premiului de Stat. Spectacolele 
prezentate cu această piesă pe sce
na teatrului se bucură de o mare 
ipreciere din partea publicului 
spectator.

In clișeu : O scenă din piesa 
„Citadela sfărîmată".

Foto; E. DANIEL

Roade ale colaborării 
cu oamenii de știință

TG. MUREȘ. — La întreprinderea 
de colectare și industrializare a lap
telui din Tg. Mureș a început de cu- 
rînd fabricarea din caseină a acidului 
glutamic folosit pe scară largă în te
rapeutica modernă, fiind deosebit de 
hrănitor și ușor asimilabil.

Noul produs este rezultatul colabo
rării între tehnicienii întreprinderii si 
colectivul catedrei de chimie organică 
a Institutului medico-farmaceutic din 
localitate. După obținerea primelor re
zultate, I.C.I.L.-Tg. Mureș a început 
producția noului sortiment în fază de 
pilot, iar la un scurt interval de timp 
a trecut la fabricarea pe scară indus
trială.

In cadrul întreprinderii de colectare 
și industrializare a laptelui din Tg. 
Mureș se vor fabrica în curînd încă 
două sortimente; un complex de a- 
minoacizi obținuți din hidrolizatul de 
caseină și caseinatul de calciu. Aces
te produse au o importantă valoare 
nutritivă pentru copiii sugaci și în 
unele tratamente aplicate adulților de
bili.

(Agerpres)
—O—

Plicuri ilustrate
In holul palatului poștelor din Ca

pitală, la ghișeul de vînzare a timbre
lor și efectelor poștale se află un 
panou ce-ți atrage atenția din primul 
moment. Panoul înfățișează noul tip 
de plicuri P.T.T. — plicuri ilustrate în 
culori. Cele 12 modele de plicuri în
fățișează aspecte din stațiunile de 
odihnă, precum și diferite imagini 
din viața nouă a patriei. Costul plicu
lui ilustrat este de 1 leu, preț în care 
se include valoarea plicului, a timbru
lui și a hîrtiei de scris.

Pentru anul viitor se preconizează 
ca pentru fiecare stațiune de odihnă 
să se tipărească o mare cantitate de 
plicuri ilustrate în culori, cu aspecte 
din stațiunea respectivă.

Un mare complex veterinar

BIRLAD (de la corespondentul 
nostru). — La marginea orașului 
Bîrlad se fac ultimele lucrări la un 
complex de clădiri noi. Aici se va 
inaugura, în cinstea zilei de 7 Noiem
brie, un mare spital veterinar.

Noul spital va asigura spitalizarea 
vitelor mari și mici din orașul și ra
ionul Bîrlad. Zilnic se vor putea trata 
și opera aici, pînă la 30 de animale 
mari și alte zeci de animale mici.
★ _

Din raportul secretarului general 
Iaroslav Knobloch, comitetul executiv 
a luat cunoștință de cîteva fapte care 
arată creșterea continuă a prestigiului 
O.l.Z., cea mai puternică organizație 
profesională a ziariștilor. Comitetul e- 
xecutiv a aprobat cererile de primire 
de noi membri ale unor ziariști din 
Brazilia, Canada, Ceilon, Danemarca, 
Egipt, Olanda Honduras, India, In
donezia, Italia, Luxemburg, Mexic, 
Noua Zeelandă, Saar, S.U.A și Coas
ta de Aur. In urma primirii acestor a- 
deziuni, Organizația Internațională a 
Ziariștilor numără peste 60.000 mem
bri din 51 țări. In ultimul timp s-a 
creat secțiunea mexicană a O.l.Z., 
s-a întărit colaborarea cu Asociația 
Braziliană a Presei, cu ziariștii din 
Chili, s-au stabilit primele contacte în 
vederea colaborării cu ziariștii din U- 
ruguai, Peru și Columbia.

Un loc foarte important, atît în ra
port, cit și în intervențiile delegați-* 
lor, l-a ocupat problema extinderii re
lațiilor reciproce dintre organizațiile 
naționale afiliate la O.l.Z. S-a subli
niat cu satisfacție faptul că un nu
măr din ce în ce mai mare de organi
zații naționale organizează vizite pe 
bază de reciprocitate între ziariștii din 
țările respective, atît pentru strânge
rea materialului documentar, cît și 
pentru schimb de experiență sau o- 
dihnă. Și în țara noastră, în ultimii 
ani vizitele ziariștilor din străinătate 
sînt tot mai dese, oaspeților creîn- 
du-li-se condiții favorabile pentru e- 
xercitarea profesiunii lor. Comitetul 
executiv al O.l.Z. a recomandat lăr
girea vizitelor pe bază de reciproci
tate ca o metodă dintre cele mai bune 
pentru asigurarea unei informări e- 
xacte, ceea ce contribuie la apropie- 

deci, la întări-sesiunea | rea dintre popoare și. 
I rea păcii.

Ajutorul medicinii sovietice
In Uniunea So

vietică există astăzi 
aproape 400 de in
stitute de cercetări 
științifice medicale, în care lucrează 
cam 15.000 de colaboratori științifici. 
Academia de Științe Medicale din 
U.R.S.S. este organul suprem coordo
nator al acestei intense activități ști
ințifice medicale. Ea e chemată să re
zolve probleme de actualitate de ordin 
practic și teoretic, în toate sectoarele 
activității sanitare.

In primăvara acestui an am partici
pat, în calitate de delegat al țării 
noastre, la un mare congres științific 
ținut în Uniunea Sovietică și anume 
la cel de al Vil 1-lea Congres Unional 
al fiziologilor, biochimiștilor și farma
cologilor de la Kiev. La acest congres 
au luat parte aproape 900 de oameni 
de știință din întreaga Uniune Sovie
tică.

După congres am avut prilejul să 
vizitez institutele de cercetări științi
fice medicale din Kiev. Așa, de exem
plu am vizitat Institutul pentru Fizio
logia Muncii, ce se preocupă de pro
blemele legate de modificările funcțio
nale pe care le imprimă organismului 
omenesc diferitele feluri de muncă. Am 
văzut apoi marele Institut de Biochi
mie, condus de savantul Palladin, u- 
nul dintre cei mai vestiți biochimiști 
din lume. In acest institut se aplică la 
studiul problemelor de biochimie și 
mai ales al biochimiei creerului, meto
da izotopilor radioactivi. Academicia
nul Palladin a comunicat la recenta 
conferință de la Geneva consacrată 
folosiri; energiei atomice în scopuri 
pașnice, rezultatele cercetărilor sale în 
acest domeniu. Am văzut, de asemenea, 
Institutul de Fiziologie al Facultății de 
Medicină, condus de profesorul Voll- 
bortte, un elev al lui Pavlov și încă 
altele.

La Moscova, academicianul Coșto- 
ianț, un mare biolog, ne-a arătat în
semnatele lui laboratoare de fiziologie 
animală, instalate în imensul local al 
Universității Lomonosov. El ne-a con
dus prin toate secțiile și ne-a demon
strat un mare număr de experiențe, 
efectuate cu cea mai modernă aparatu
ră. Interesante erau și explicațiile pe 
care ni le-a dat, cu privire la felul în 
care se predau diferitele discipline în 
fața studenților și la materialul didac
tic utilizat în acest scop. Savantul 
Coștoianț s-a arătat egal de preocupat 
față de cercetările lui științifice și de 
problemele practice legate de proce
sul de învățămint.

La Moscova, am mai vizitat în a- 
cest an și Institutul de Neurologie al 
Academiei de Științe Medicale a 
U.R.S.S., condus de academicianul 
Conovalov. Printre altele, institutul 
acesta are în studiu problema polio- 
melitei. In afara studiilor teoretice e- 
fectuate asupra acestei probleme. In
stitutul de Neurologie din Moscova 
se preocupă mult de problemele de 
terapie și de profilaxie ale bolii. îm
preună cu neurologii și cu alți specia
liști interesați în această problemă, 
Institutul a organizat o conferință u- 
nională, care a luat o serie de hotă- 
rîri de ordin practic cu privire la com
baterea acestei maladii.

In urma ultimei vizite făcute, 
mi-am dat seama că în cei trei ani 
care au trecut de la ultima mea că

Manifestări în stațiunile de odihnă
La casele de cultură și cluburile 

din stațiunile de odihnă de pe Valea 
Prahovei, numeroși oameni ai mun
cii iau parte la manifestările închina
te Lunii prieteniei romîno-sovietice.

In sălile Casei de cultură din Sina
ia, oamenii muncii aflați la odihnă au 
luat parte la o seară de audiții muzi
cale din operele lui Ceaikovski, la o 
seară intitulată „Pagini din literatu
ra clasică rusă", la conferințele din 
ciclul „In fața hărții U.R.S.S." etc.

La Poiana Țapului, poetul Victor

In legătură cu calificarea profesio
nală a ziariștilor s-a discutat extinde
rea unei metode aplicate deja în ca
drul unor organizații naționale, anu
me, organizarea unor conferințe inter
naționale pe genuri gazetărești. Pen
tru viitorul apropiat s-a hotărît orga
nizarea a trei conferințe profesionale 
internaționale : pentru redactorii de 
probleme agrare, pentru redactorii de 
articole satirice și foiletoane, pentru 
redactorii de politică internațională.

Comitetul executiv al O.l.Z. a ho'tă- 
rit în cadrul sesiunii care a avut loc 
la Sofia, să anuleze decizia de exclu
dere din O.l.Z a Uniunii Ziariștilor 
Iugoslavi, considerând că aceasta nu 
corespunde dezvoltări; relațiilor prie
tenești dintre ziariști și a invitat zia
riștii iugoslavi să accepte propunerea 
de a colabora în vederea restabilirii 
legaturilor de prietenie.

Discuțiile purtate în cadrul sesiunii 
au arătat hotărîrea organizațiilor 
membre și .ale unor grupuri importan
te de ziariști din țările unde organi
zațiile de ziariști nu sînt afiliate la 
O.l.Z. de. a realiza sarcinile pe care 
aceasta și le pune înainte. Delegația 
ziariștilor din țara noastră a contri
buit prin propunerile făcute la luarea 
unor hotărîri privind activitatea de 
viitor a O.l.Z.

Sesiunea comitetului executiv al Or
ganizației Internaționale a Ziariști
lor în ansamblul ei a scos în eviden
ță necesitatea de a se crea unitatea 
organizațiilor de ziariști din toată 
lumea pe baza cîtorva probleme esen
țiale legate de asigurarea posibilită
ții de exercitare a profesiunii de zia
rist, în conformitate cu conștiința fie
căruia, fără presiuni din afară, în ve
derea menținerii păcii. Pentru acea
sta există create premizele, există și 
adeziunea unei mari mase de ziariști 
di.n lumea întreagă Rămîne ca ziariș
tii care în unele țări din Apus se men
țin încă în rezervă sau sînt ostili u- 
nor asemenea inițiative, să înțeleagă 
că interesele păcii și propriile lor in
terese ar trebuj să-i ducă spre ideia 
realizării colaborării între ziariști pe 
baza principiilor enunțate,

AL. CORNESC0

-------- lătorie în Uniunea
Acad. A. Kreindler Sovietică _ s-au do- 

__  bindit însemnate 
succese cu privire 

la organizarea și dotarea marilor insti
tute de cercetări științifice. Institu
tele de cercetări au azi numeroase 
aparate științifice și, în genere, un 
bogat material pentru cercetări, au 
cadre din ce în ce mai multe și mai 
calificate. Ultima mea vizită mi-a în
tărit convingerea că realizările știin-
ței medicale sovietice sînt din ce în 
ce mai însemnate.

Pentru oamenii de știință din țara 
noastră, contactul din ce în ce mai 
strîns care s-a stabilit cu savanții so
vietici, prilejul pe care-1 avem din 
ce în ce mai des de a-i vedea pe 
cercetătorii sovietici la ei acasă, în 
institutele și laboratoarele lor, de a 
avea un contact persona'; cu ei, pre
zintă o deosebită însemnătate. Pe a- 
cademicianul Conovalov, directorul 
Institutului de Neurologie din Mos
cova. l-am văzut și în 1952 și în a- 
cest an. Am folosit mult din între
vederile avute cu el ; experiența or
ganizatorică a Institutohii de Neu
rologie din Moscova mi-a sugerat 
mu’.te lucruri bune, pe care le-am a- 
plicat în problemele ridicate de ac
tivitatea Institutului de Neurologie 
din țara noastră. La Leningrad, am 
discutat cu profesorul Maiorov pro
blema nevrozei asteniei, al cărei stu
diu se face acum pe o scară largă ta 
institutul nostru. După reîntoarcerea 
mea în țară, am continuat prin co
respondență schimbul de vederi în
ceput în această privință la Lenin
grad. Academicianul Cupalov, de la 
Institutul de Fiziologie al Academi
ei de Științe și academicianul Gras- 
cencov, de la spitalul „Bothein" din 
Moscova, s-au arătat interesați de 
cercetările noastre în domeniul epilep
siei. Constatările deosebit de intere
sante făcute de acad. Grascemcov în 
epilepsia suboorticală la om, ne-au 
fost de mare folos pentru continua
rea cercetărilor noastre.

Un interesant ajutor ni-,1 oferă sa- 
vanții și cercetătorii sovietici, și cu 
ocazia vizitelor pe care le fac în țara 
noastră. Astfel, vizita pe care au 
făcut-o în anul 1953 academicienii 
Miasnicov și Cernigovschj Institutu
lui nostru de Neurologie, ne-a fost de 
un mare folos. Ei au examinat în amă- 
nunținîe planul nostru de liicru, meto
dele pe care le întrebuințăm. Condu
cători ej l'nșiși de mari institute ști
ințifice, ne-au p-uțut împărtăși din 
experiența lor ta acest domeniu, lu
cru care a constituit pentru colecti
vul nostru de muncă un ajutor deo
sebit de prețios. Vizita pe care a fă
cut-o de ourînd în țara noastră pro
fesorul Dawidovschi, a constituit în 
același fel un eveniment însemnat 
pentru cercetătorii noștri în domeniul 
morfologiei.

Oamenii sovietici nu-și precupe
țesc sprijinul orici't și oricînd îl ceri. 
Cu multă bunăvoință, cu dragoste, 
cu căldură, ei te învață tot ce știu. 
Pentru acest lucru, oamenii muncii 
din țara noastră le poartă o deosebită 
recunoștință, iar oamenii noștri de 
știință sînt convinși că — avînd spri
jinul oamenilor de știință sovietici— 
vor reuși să realizeze cuceriri din ce 
în ce maj însemnate.

Tulbure a vorbit la clubul stațiunii 
despre operele scriitorilor sovietici.

Numeroase manifestări culturale 
prilejuite de Luna prieteniei romîno- 
sovietice au loc și î-n celelalte stațiuni 
climaterice de pe Valea Prahovei.

(Agerpres)

IN VIZITĂ LA KREMLIN

Sgz. • -A

Nu de mult delegația sindicală a petroliștilor romîni a vizitat în
treprinderile industriale și instituțiile culturale din Uniunea Sovietică

In Clișeu: Un grup de petroliști romîni în vizită la Kremlin.

Gînduri de prietenie 
aie dramaturgului 

K. Simonov 
pentru teatrul nostru 

j,
• Colectivul Teatrului de Stat din î
• Constanța a muncit cu dragoste î
• pentru a asigura piesei „Povestea î
• unei iubiri" de K. Simonov, pro- •
• gramată. pentru „Luna prieteniei *
• romîno-sovietice", un nivel artistic •
• cît mai înalt. Cu acest prilej, di- î 
® recția teatrului a cerut autorului •
• să-și împărtășească cîteva gînduri •
• ta legătură cu piesa sa.
• In seara premierei care a avut *
• loc marii, 1 noiembrie, spectatorii * 
î au avut prilejul să cunoască răs- * 
| punsul primit din partea lui Kott * 
ț stantin Simonov de către Teatrul * 
ț de Stat din Constanța. Redăm mai : 
î jos copia textului scrisorii:
| Dragi tovarăși, •
• •
• Vă mulțumesc pentru scrisoare. | 
; Sînt bucuros că cu forțele teatru- i
• lui dvs. va fi jucată în orașul Con- •
• stanța piesa mea „Povestea unei •
• iubiri". i
j In această piesă am vrut să •
• spun că pentru dragoste trebuie să • 
■ știi să lupți, dar că atunci cînd se •
• sfîrșește lupta nobilă, atunci cînd ț
• omul începe să proclame că pen- î
• tru atingerea scopului toate mij. • 
» toacele sînt bune, dragostea tnce- *
• tează. Totdeauna eu am socotit că *
• oamenii bravi, în lupta pentru *
• idealurile lor, demni în încercă'ile :
• vieții, trebuie să fie bravi și demni ?
• și în încercările dragostei. Aceasta *
• constituie o parte integrantă a na- *
• turii, dacă ei sînt oameni adevăr *
• rați.
î Am scris această piesă de mult, * 
î cu cincisprezece ani în urmă, și * 
î am mai lucrat la ea acum, pregă- < 
î tind o nouă ediție a pieselor mele. : 
î Am schimbat multe lucruri în ea. : 
j Dar esențialul a rămas același. * 
î Aceasta e o piesă ■ scrisă de un : 
? tinăr sovietic de 30 de ani, despre *
• oameni sovietici din generația sn și * 
î despre ceea ce se cheamă viață * 
f personală.
î Vă doresc succes în muncă șl * 
î permiteți-mi ca prin dvs. să trans- : 
î mit un fierbinte salut prietenesc ? 
î spectatorilor romîni.
• Vă string mlinile cu prietenie, :

Al dumneavoastră, j
I KONSTANTIN SIMONOV-

Concertul lui Igor Oistrach 
la Tg. Mureș

TG. MUREȘ. — Miercuri, 2 noiem
brie, în sala mare de concerte a 
Palatului Cultural din Tg. Mureș a 
avut loc, în fața unui, numeros 
public, concertul violonistului sovietic 
Igor Oistrach, acompaniat la pian de 
I. V. Kollegorskaia. In program au 
figurat piese de Beethoven Mozart, 
Haciaturian, Cesar Franck, Wieniavsk; 
și altele.

Recitalul extraordinar prezentat de 
tînărul interpret sovietic s-a bucurat 
de un mare succes.

—O—
Popularitatea cursurilor 

de limba rusă
Cursurile populare de limba rusă 

își desfășoară din plin activitatea în 
întreaga țară. Interesul crescînd al 
oamenilor muncii pentru aceste cursuri 
se oglindește în faptul că pe lîngă. 
cele 8237 de cursuri cu 93.300 elevi, 
care au funcționat anul trecui și s-au 
redeschis și în acest an, s-au mai des
chis pînă în prezent peste 2000 de 
cursuri noi cu 35.000 de elevi înscriși 
in anul I.
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Dr. Petru Groza 
a primit delegați 

ai bisericii ortodoxe 
de peste hotare

Delegații bisericilor ortodoxe din 
străinătate: reprezentanții Patriar
hiei ecumenice de la Constantinopol 
— arhiepiscopul Athenagoras al Thya- 
tirelor și qpiscopul Iacob de Malta, 
delegația Patriarhiei Bisericii orto
doxe ruse în frunte cu mitropolitul 
Grigorie al Leningradului și episco
pul Paladie al Voliniei; delegația 
Bisericii ortodoxe bulgare în frunte 
cu patriarhul Kiril al Bulgariei și 
mitropolitul Sofronie al Tîrnovei; de
legația Bisericii ortodoxe grecești în 
frunte cu mitropoliții Hrisostom de 
Filippi și Iacob de Attica, care la in
vitația Patriarhiei din 'București au 
participat la manifestările religioase 
prilejuite de cea de a 70-a aniver
sare a proclamării autocefaliei Bise
ricii ortodoxe romîne au vizitat în 
timpul șederii lor în țara noastră nu
meroase biserici și mînăstiri. insti
tuții de cultură, așezăminte sanitare, 
întreprinderi.

Oaspeții au fost primiți de dr. Pe
tru Groza, președintele Prezidiului 
Marii Adunări Naționale și au avut 
întrevederi cu acad. prof. P. Constan- 
tinescu-Iași, ministrul Cultelor.

(Agerpres)

Creații muzicale și interpreți 
de peste hotare la posturile 

noastre de radio
De multă prețuire se bucură în rîn

durile ascultătorilor posturilor noastre 
de radio, emisiunile de muzică sim
fonică. Zilnic se transmit concerte 
interpretate de ansambluri simfonice 
celebre în întreaga lume : _ orchestrele 
filarmonice din Moscova și Filad-elfia. 
Filarmonica din New York dirijată de 
Ariuro Toscanini, Leopold Stokowski 
și Bruno Walter. Filarmonica din Lon
dra dirijată de Thomas Beecham sau 
Malcolm Sargent, orchestra Concerte
lor Conservatorului din Paris dirijată 
de Roger Desormieres, orchestra Con
certelor „Lamourex" din Franța etc.

In fiecare vineri seara, iubitorij de 
muzică din țara noastră ascultă la 
aparatele de radio una din emisiu
nile lor preferate: ciclul „Mari in- 
terpreți". In cadrul acestui ciclu, pos
turile de radio romînești .prezintă as
cultătorilor interpreți vestiți de peste 
hotare, cunoscuți și apreciați în țara 
noastră: violoniștii David Oistrach 
(U.R.S.S.), Yehudi Menuhim (S.U.A.), 
pianiștii Arthur Rubinstein (S.U.A.), 
Emil Ghilels (U.R.S.S.). Margueritte 
Long (Franța). Wilhelm Backhaus 
(Germania), violoncelistul spaniol 
Pablo Casals și alții.

Iubitorilor de operă li se oferă ci
clul „Interpreți celebri de operă“ ale 
cărui emisiuni sînt consacrate unor 
mari oîntăreți de peste hotare: Tito 
Schipa,
Canllglia
Pirogov (U.R.S.S.),, Jusse Bjorling 
(Suedia), Tina Lemnitz (Germania) 
și alții.

Radiodifuziunea din țara noastră 
primește pe adresa ei colete poștale cu 
imprimări făcute la manifestările mu
zicale sau la posturi de radiodifuziu
ne de pesle hotare.

Posturile de radio, orchestrele simfo
nice și marile ansambluri de muzică 
ușoară și populară răspîndesc în rîn
durile milioanelor de ascultători cele 
mai valoroase creații muzicale de pes
te hotare. (Agerpres)

Benjamino Gigli și Maria
(Italia), Mark Reizen și

s

Conferința de la
Ședința din 3 noiembrie

Geneva
GENEVA 3.—Corespondentul special 

Agerpres transmite: 
ședință 
externe 
put lia 
locală, 
externe 
patru miniștri au continuat discuta
rea punctului 1 de pe ordinea de zi 
a conferinței — securitatea europeană 
și Germania.

Primuil a luat ouvîntul J. F. Dulles, 
care intr-o expunere de circa o oră 
s-a referit la faptul că, după cîte a 
putut constata ei i'n propunerile dele
gație) sovietice în ce privește secu
ritatea europeană . există puncte în 
care s-ar putea cădea de acord 
condiția ca să se ajungă Ia 
și în problema germană.

J F. Dulles a pretins că 
rile sovietice în ce. privește 
germană nu sînt conforme cu directi
vele.

A urmat la cuvînt A. Pinay, care a 
fost de părere că nu este necesar să 
fie invitați reprezentanții poporului 
german la conferință, întrucit punctele 
de vedere pe care reprezentanții 
R. D. G. și R. F. G. le-ar susține, ar 
fi într-așa măsură deosebite îneît n-ar 
constitui un mare ajutor pentru confe
rință.

A urmat la cuvînt H. MacMillan 
care s-a raliat opiniilor lui Dulles și 
Pinay.

H. MacMillan a spus că, după pă
rerea sa, un consiliu pe întreaga Ger
manie nu poate duce la 
Germaniei.

A urmat 
El a spus, 
„Conferința 
problemelor

: Cea de a 6-a 
a Conferinței miniștrilor de 
a, celor patru puteri, a înce- 

3 noiembrie la orele 15, ora 
sub președinția ministrului de 
britanic H. MacMillan. Cei

cu 
un acord

propune- 
problema

reunificarea

rite de dezvoltare și nu se poate în
chide ochii asupra acestui fapt.

Molotov a trecut apoi la^ analiza 
propunerilor occidentale, arătînd că 
acestea trec sub tăcere schimbările 
survenite în problema germană, schim
bări pe care el le-a amintit deja. Este 
de remarcat — a spus V. M. Molotov 
— schimbarea pozițiilor celor trei pu
teri occidentale față de ceea ce susți
neau delegații acestora în conferința 
șefilor de guverne din iulie. Cu toții 
știm — a arătat Molotov — că planul 
Eden cu privire la crearea unei zone 
de limitare și inspecție a armamen
telor prevede ca acea zonă să fie ba
zată pe linia de demarcație .( ristentă 
in realitate între Est și Vest. Ori, acum 
ni se propune cu totul altceva, susți- 
nîndu-se o linie care ar trece între 
Germania unificată și celelalte țări 
ale Europei orientale. Această linie de 
demarcație nu există și ea de altfel 
nu corespunde celor discutate la con
ferința șefilor de guverne.

Molotov a amintit apo) din nou că 
poziția occidentală poate fi rezumată 
astfel : dacă vreți să avem securitate 
colectivă, 
litarizării 
adică în 
împotriva

V. M. Molotov a arătat că 
cesta nu este acceptabil și a 
că în legătură ou remarca făcută în 
cursul discuțiilor de ieri în această 
problemă n-a primit nici un răspuns. 
De asemenea Molotov a reamintit ur
mătoarea întrebare: ce s-ar întîmpla 
dacă o Germanie unificată și remili- 
tarizată ar încălca tratatele încheiate 
și s-ar apuca de alianțe pe cont pro
priu? Nici la aceasta — a arătat Mo
lotov — nu i s-a dat un răspuns.

In continuare Molotov a stăruit a- 
supra faptului că propunerile occiden
tale nu oferă reale garanții de secu
ritate statelor europene care au avut 
de suferit de-a-iungul istoriei de pe 

urma militarismului german.
In încheiere Molotov a stăruit din 

nou asupra necesității de a se conti
nua discuția și munca miniștrilor de 
externe în spiritul directivelor, în acel 
spirit care poate să ajute la 
rea unui progres.

Apoi au mai luat cuvîntul 
Dulles, Pinay și MacMillan
făcut o serie de observați) pe margi
nea expunerii lui Molotov.

Ședința a fost încheiată, urmînd să 
reluată vineri la ora 15,00. cî-nd se 
continua discutarea punctului unu 
pe ordinea de zi.

să acceptați condiția remi- 
Germanlei în cadrul N.A.T.O., 
cadrul unui bloc
Uniunii Sovietice.

îndreptat

lucrul a-
observat

V. M. Molotov
l-a primit pe observatorul 

Italiei ia conferința de la Genova
GENEVA 3 (Agerpres). — TASS 

transmite: La 3 noiembrie V. M. Mo
lotov, ministrul Afacerilor Externe al 
U.R.S.S., l-a primit pe ambasadorul 
Renato Bova-Scoppa, observator din 
partea Italiei la conferința miniștrilor 
Afacerilor Externe ai celor patru pu
teri. V. M. Molotov și dl. Renato 
Bova-Scoppa au discutat probleme le
gate de lucrările Conferinței miniștri
lor Afacerilor Externe ai celor patru 
puteri precum și despre relațiile so- 
vieto-italiene.

Ședința grupului de experți 
în problema dezvoltării 

contactelor Est-Vest
GENEVA 3 (Agerpres).—In cursul 

dimineții de joi, experții celor patru 
puteri însărcinați să continue 
minarea punctului trei 
de zi a conferinței — 
voltării
Vest — au ținut cea 
dință, în Palatul Națiunilor.

contactelor

exa-
de pe ordinea 
problema dez- 
dintre Est și 
de a doua șe-

la cuvînt V. 
între altele, 
a acordat o 
securității colective și Ger

maniei — și după părerea delegației 
sovietice aceste probleme sînt atît de 
importante îneît merită atenția care 
li s-a acordat. înțelegem cu toții — 
a spus Molotov — că sarcina noastră 
este să aplicăm 
deci trebuie să 
documente și să 
i'n conformitate 
Este necesar în . ___
prop em punctele de vedere si să pu
tem ajunge la rezultate practice.

Azi — a continuat Molotov — s-a 
spus că propunerile sovietice privind 
consiliul pe întreaga Germanie n-ar 
corespunde 
de arătat 
corespunde

Molotov 
asupra preambulului documentului cu 
privire la consiliul pe întreaga Ger
manie, care se referă direct la directi
vele din iulie.

In intervenția sa precedentă — a 
continuat Molotov — dl. Dulles spu
nea că în propunerile sale delegația 
sovietică și-a schimbat poziția față de 
conferința de la 'Berlin din 1954. V. 
M. Molotov a arătat că în situația 
R.D. Germane și R.F. Germane au in
tervenit schimbări substanțiale și ni
meni nu poate nega acest lucru.

Vorbind de aceste schimbări, Molo
tov a arătat că de la acea dată Ger
mania occidentală se remilitarizează pe 
scară largă și e antrenată în blocuri 
agresive; la rîndul ei R.D. Germană a 
devenit un stat suveran și liber. E clar- 

I deci că este vorba de două căi

M. Molotov, 
următoarele : 
mare atenție

directivele din iulie, 
studiem atent aceste 
căutăm să le punem 
cu aceste
consecință să ne a-

directive.

directivelor. Nu este greu 
că această observație nu 
realității.
a atras atenția în special realiza-

J. F.
care au

fie
va
de

dife-

Azi la București, Sofia, Belgrad
aceasta sportivii romini 
susținut cîteva întîlniri 
prietenești cu sportivii

Săptămîna 
vor avea de 
in.ernaționale 

hotare, 
cu începere de azi, sala Uni1 
din Belgrad, va găzdui des- 
campionatelor Internationale 

de masă ale R. P. F. Iugo-

de peste
Astfel, 

versității 
fășurarea 
de tenis 
slavia.

Evenimentul suscită un interes de
osebit în rîndul amatorilor de sport 
din Belgrad, deoarece aici și-au dat 
întîlnire cei mai buni jucători și jucă
toare din R. P. Ungară, R. Cehoslova
că R. P. Romînă, Franța, Suedia, Aus
tria, Anglia și bine înțelesreprezen
tanții tenisului de masă ai țării gazde. 
Țara noastră va fi reprezentata. Ia bă
ieți de: 
Gantner 
Angelica

Tiberiu Harasztosi, Matei 
și Paul Pesch, iar la fete de 
Rozeanu și Ella Zeller.

mare 
capi- 
des- 

mare 
______ ____ .,i cu 

participarea sportivilor din R. P. Un
gară, R. Cehoslovacă, R. D. Germană, 
R. P. Romînă, R. P. Polone, și R. P. 
Bulgaria. La startul probelor 
prezenți numeroși aileți romîni 
care notăm pe Ilie Savef, Ion 
Alex. Stoenescu, Ion Soter, Ion 
senmayer, Al. Sicoe, Iolandia 
Ana Șerban. etc.

De asemenea, în Capitală, se va des
fășura la bazinul acoperit Floreasca 
începînd de astăzi întîlnirea interna
țională de natație dintre sportivii ro
mini și cei cehoslovaci. întrecerile în
cep azi la orele 16,30.

Un alt eveniment sportiv de i 
amploare, va avea loc la Sofia, ■ 
tala R. P. Bulgaria. Aci se va 
fășura începind de astăzi un 
concurs international de atletism

vor fi 
dintre 
Opriș, 

Wie- 
Balaș,

Ieri, în cadrul Cupei R. P. R. la fotbal
Joi s-au discutat la București și 

Oțelul Roșu ultimele două întîlniri 
din cadrul optimilor de finală ale 
„Cupei R.P.R" la fotbal.

Pe stadionul din Obor echipa Di
namo 6 a jucat cu Metalul Cîmpia 
Turzii. Terenul acoperit de apă a ce
rut eforturi mari celor două echipe 
care au luptat totuși cu multă ar
doare pentru victorie. Metalurgiștii 
din Cîmpia Turzii au obținut califica
rea, cîștigînd cu scorul de 1—0 (1—0) 
deși echipa gazdă a dominat aproape 
tot timpul.

Intîlnirea dintre Metalul Oțelul 
Roșu și Dinamo Orașul Stalin s-a 
terminat cu scorul de 5—0 (3—0) în 
favoarea dinamoviștilor.

Pentru sferturile de finală ale com
petiției, care vor avea loc la 23 noiem
brie, s-au calificat patru echipe din ca
tegoria A și patru din categoria B : 
Dinamo București, C.C.A.. Flamura 
roșie Arad, Dinamo Orașul Stalin, 
Locomotiva București, Progresul Ora
dea, Avîntul Fălticeni și Metalul Cîm- 
pia Turzii. (Agerpres)

uCompetiția ciclistă „Cupa 7 Noiembrie'
Cea de a IV-a etapă a tradiționalei 

competiții cicliste „Cupa 7 Noiem
brie". desfășurată ieri după amiază 
pe distanța București-Oltenița și re
tur, a supus pe concurenți la efor
turi deosebite. Ploaia, vîntul și duri
tatea traseului i-au obligat pe concu
renți să ruleze foarte prudent. La ca
pătul celor 112 km. cît a măsurat a- 
ceastă etapă, cel mai iute s-a dovedit

Ș t
• La Stalingrad se desfășoară în 

prezent campionatele de haltere ale 
R.S F.S. Ruse. Cu acest prilej haltero
filul Viktor Kori a stabilit un nou re
cord mondial. La stilul „împins" unde 
a realizat 113 kg. performanță supe
rioară cu 1,500 kg. vechiului record 
mondial deținut de Ivan Udodov.

• Echipa sovietică de fotbal Spar
tak Moscova, care se află în turneu 
în R.P.F. Iugoslavia, a jucat la 3

a fi ciclistul Ion Vasile (C.C.A.), 
care a cîștigat etapa cu timpul de 3 
h.39’01” După patru etape, în clasa
mentul general individual conduce I. 
Vasile cu timpul de 12 h.47’50”, iar pe 
echipe continuă să conducă tot C.C.A.

Astăzi e zi de odihnă, iar mîine se 
va alerga etapa a V-a contra crono
metru pe ‘ " ------- ..... L-.
Ploești și

i r i

echipe pe șoseaua iBucurești- 
retur (100 km.).

la Belgrad cu echipa Par- 
prima divizie a campiona-

noiembrie 
tizan din r 
tului iugoslav. Intîlnirea s-a terminat 
cu scorul de 2—1 în favoarea fotbaliș
tilor sovietici.
• Miercuri s-a disputat la Londra 

întîlnirea internațională de fotbal din; 
tre echipele reprezentative ale Angliei 
și Irlandei de Nord. Victoria a revenit 
echipei Angliei cu scorul de 3—0 
(0-0).

Delegația sovietică 
ține legătura permanentă 

cu delegația de observatori 
a R D. Germane

GENEVA 3 (Agerpres). — TASS 
transmite : In cursul conferinței de la 
Geneva, ministrul Afacerilor Externe 
al U.R.S.S., V. M. Molotov întreține 
o legătură permanentă cu șeful dele
gației de observatori din R.D.G. la 
conferința de lia Geneva, Georg Hand
ke. secretar de stat la Ministerul Afa
cerilor' Externe al R.D.G. Delegația 
de observator) din R.D.G., care a so
sit la Geneva la începutul conferinței, 
a stabilit un contact permanent cu de
legația sovietică.

Von Brentano și Ollenhauer 
vor pleca la Geneva

BONN 3 (Agerpres). — Agenția 
A.D.N. anunță că von Brentano, mi
nistrul de Externe al R. F. Germane, 
va pleca săptămîna viitoare la Gene
va pentru a conferi cu cei patru mi
niștri de Externe.

La 6 noiembrie va pleca la Geneva 
și Erich Ollenhauer, președintele par-

I tidului social-democrat din Germania.

MOSCOVA 3 — TASS transmite:
La invitația guvernului Uniunii Republicilor Sovietice 

Socialiste, U Nu, primul ministru al Uniunii Birmane, a 
făcut o vizită de curtoazie în Uniunea Sovietică. In cursul 
vizitei în U.R.S.S., primul ministru U Nu a avut o serie 
de convorbiri cu N. A. Bulganin, N. S. Hrușciov, L. M. 
Kaganovici, A. I. Mikoian, V. M. Molotov, M. Z. Saburov 
și K. E. Voroșilov. In cursul acestor convorbiri, care ș-au 
desfășurat într-o atmosferă prietenească și cordială, a 
avut loc un larg schimb de păreri asupra problemelor 
care prezintă un interes reciproc pentru ambele țări și 
au fost discutate de asemenea unele probleme interna
ționale.

Președintele Consiliului de Miniștri al U.R.S.S. și pri
mul ministru al Uniunii 'Birmane constată că în urma 
activității rodnice a popoarelor iubitoare de pace din în
treaga lume, în ultima vreme a avut loc o oarecare mic
șorare a încordării internaționale și s-au intensificat nă
zuințele spre rezolvarea problemelor internaționale arză
toare pe calea tratativelor și acordurilor. La această mic
șorare a încordării au contribuit în primul rînd înceta
rea războiului în Coreea și a operațiunilor militare în 
Indochina ; încheierea tratatului de stat cu Austria ; nor
malizarea relațiilor între U.R.S.S. și Iugoslavia, care a 
deschis calea dezvoltării prieteniei și colaborării între 
cele două țări; vizita primului ministru al Indiei, dl. Neh
ru în Uniunea Sovietică, în urma căreia s-au întărit și 
mai mult relațiile de prietenie dintre U.R.S.S. și India. 
De o mare însemnătate pentru micșorarea încordării in
ternaționale a fost conferința țărilor Asiei și Africii, care 
a avut loc la Bandung în aprilie a.c. Ea a fost prima 
conferință de acest fel la care reprezentanții unor state 
cu sisteme politice și sociale diferite s-au întîlnit pentru 
a realiza un țel comun — dezvoltarea unei colaborări e- 
conomice, culturale și politice mai depline. Conferința a 
reflectat năzuința fermă a popoarelor Asiei și Africii 
spre realizarea păcii, independenței naționale, progresu
lui în domeniul economiei, culturii și vieții sociale.

Toate acestea au creat o atmosferă favorabilă pentru 
ținerea cu succes a conferinței de la Geneva a șefilor 
guvernelor celor patru puteri, care a avut un rol impor
tant în micșorarea continuă a încordării în relațiile din
tre state. Conferința de la Geneva a șefilor guvernelor 
a arătat că în prezent colaborarea internațională în in
teresul păcii este pe deplin posibilă. Stabilirea încrederii 
între state este un țel real, care poate fi atins.

Președintele Consiliului de Miniștri și primul ministru 
își exprimă speranța că conferința miniștrilor Afacerilor 
Externe, care are loc în prezent la Geneva, va face tot 
ceea ce este necesar pentru a realiza holărîri de comun 
acord asupra tuturor problemelor indicate în directivele 
șefilor guvernelor celor patru puteri.

Una din problemele internaționale cele mai importante 
este astăzi problema dezarmării. Cursa înarmărilor și în 
special stocarea de arme atomice, cu hidrogen și de alte 
tipuri de arme de exterminare în masă capătă an de an 
proporții tot maj largi, stîrnesc în rîndurile popoarelor 
neliniște pentru destinele păcii, pentru viitorul lor.

Sporirea armamentelor, atît clasice, cît și atomice, a- 
trage după sine cheltuirea neproductivă a resurselor na
ționale care, în urma, încetării cursei înarmărilor, ar putea 
fi folosite în interesul ridicării bunăstării popoarelor.

Președintele Consiliului de Miniștri și primul ministru 
consideră că trebuie să se interzică necondiționat fabri
carea, experimentarea și folosirea armei nucleare și ter
monucleare. Este de asemenea necesar să se efectueze o 
considerabilă reducere generală a armamentelor clasice. 
Totodată, trebuie să se institue un control internațional

de asemenea unele probleme interna-

Președintele Consiliului de Miniștri al U.R.S.S.
N. BULGANIN

Moscova, 3 noiembrie 1955

Drumul spre unificarea Germaniei-
onferința de presă pe care a 
ținut-o azi dimineață dele
gația de observatori a Re

publicii Democrate Germane s-a 
desfășurat în fața unei săli arhi
pline, în zumzetul surd al ma.gne- 
tofoanelor, sub scăpărarea lămpi
lor de fotografiat.

După o scurtă introducere ros
tită de dr. Girnus, secretarul co
mitetului pentru reunificarea Ger
maniei, secretarul de stat Georg 
Handke locțiitor al ministrului 
Afacerilor Externe al Republicii 
Democrate Germane, a citit o de
clarație în care a definit poziția 
delegației pe care o conduce, față 
de problema unificării Germaniei. 
Apoi, timp de aproape o oră și 
jumătate dr. Girnus și Georg 
Handke au răspuns unei adevăra
te avalanșe de întrebări.

Lutnd in considerare faptul că în 
urma atitudinii adoptată de către 
miniștrii de externe occidentali, 
reprezentanții poporului german nu 
au fost invitați la conferință — 
lipsind astfel 
o contribuție 
ar fi putut-o 
interesate — 
Handke și-a 

pentru tratamentul discriminatoriu 
la care este supus ponorul german.

Secretarul de stat Handke a vor
bit apoi despre declarația pe care 
delegația Republicii Democrate 
Germane a adresat-o la 31 octom
brie conferinței. „Conținutul aces
tei declarații, a arătat secretarul 
de stat, poartă în esență constata
rea că nu se poate rezolva proble
ma Germaniei fără ca să se fi pus 
capăt războiului rece pe teritoriul 
Germaniei. Or, pentru aceasta este 
nevoie ca între cele două state ger
mane să existe relații normale, ca 
Germania să nu redevină un stat 
militarist. Guvernul nostru cere... 
celor patru mari puteri să creeze 
prin încheierea unui pact de secu
ritate europeană condițiile exter
ne necesare pentru rezolvarea aces
tei probleme".

O parte din întrebările puse la 
conferința de presă și multe 
din discuțiile ce se poartă in 

cercurile apropiate conferinței, au 
drept subiect propunerea R.D Ger
mane, supusă discuției miniștrilor 
de către delegația sovietică, propu
nere privitoare la crearea unui 
„Consiliu pe întreaga Germanie. 
Acest consiliu ar putea fi un ins
trument eficace în acțiunea de îm
bunătățire a relațiilor dintre cele 
două state germane, de pregătire a 
reunificării țării. De aceea cei 
care se opun acestei propuneri nu 
combat nici conținutul ei, nici 
perspectivele pe care le-ar deschi
de, ci caută să acrediteze ideea 
că nu ar fi vorba decît de repeta
rea propunerii delegației sovietice 
la conferința de la Berlin, în ve
derea 
zoriu
cinat,

lucrările acesteia de 
însemnată, pe care 
aduce părțile firesc 
secretarul de stat 

exprimat regretul

Prin telefon 
de la trimisul nostru special

ținerea alegerilor. Ei conchid: de! 
vreme ce atunci aceste propuneri 
nu au reușit să ducă la vreun a- 
cord, de ce ar duce acum ? In 
realitate este vorba de altceva. 
„Consiliul pe întreaga Germanie" 
nu ar avea nici funcțiile unui gu
vern provizoriu, nici acelea ale 
unui parlament provizoriu, ci nu
mai misiunea de a concentra efor
turile menite să ducă la „lichida
rea războiului rece pe teritoriul 
Germaniei", de a coordona cu a- 
jutorul comitetelor mixte toate 
inițiativele in scopul cooperării 
multilaterale între cele două repu
blici. Concret — consiliul ar trans
mite celor două guverne recoman
dările sale privind măsurile de luat 
în diferite domenii de activitate. 
Nu există deci în privința caracte
rului acestui consiliu nici un echi
voc. (Iar in ceea ce privește com
ponența, ea este exclusiv parla
mentară).

Comenttnd atitudinile adoptate 
de participanta la conferință 
cu privire la punctul 1 al 

ordinei de zi, Genevieve Tabouis, 
într-o corespondență recentă în 
ziarul ,,L’ Information" aprecia că 
propunerile sovietice asociază atit 
de sirlns problema securității eu. 
ropene și aceea a reunificării Ger
maniei, incit „prind delegațiile 
cidentale în capcana propriilor 
formule".

Firește, atmosfera de lucru 
care se desfășoară conferința

mentatoarea diplomatică a ziarului 
„L’Information" care în această 
chestiune scrie:

„Intre timp s-a aflat că ultimul 
plan Molotov pentru securitatea e- 
uropeană a fost judecat de căt-e 
occidentali ca o repetare a prece
dentelor propuneri ale ministrului 
sovietic. Dar, printr-un curios pa
radox, germanii din vest consideră 
ultimul plan rusesc ca un eveni
ment important. Ceea ce li face să 
judece cu severitate memorandu
mul occidental căruia i se repro
șează acum la Bonn că reprezintă 
o „politică fără imaginație". In 
cercurile delegației Republicii Fe
derale, se lasă de asemenea să se 
înțeleagă că acest memorandum 
nu poate servi la Bonn ca o plat
formă pentru o politică externă 
bipartizană, adică dusă in acord 
cu social-democrații, politică pe 
care domnul von Brentano aspiră 
să o inițieze și ale cărei prime ja
loane le-a pus în cursul recentelor 
sale convorbiri cu domnii Ollenha
uer și Wehner. In aceleași cercuri 
se reproșează memorandumului 
celor trei că este mai „adenaue- 
rist" decît Adenauer însuși.

Domnul Blankenhorn, șeful dele
gației germane la Geneva a plecat 
ieri seară la Bonn pentru a se 
consulta cu dl. von Brentano, ceea 
ce este revelator pentru starea de 
spirit a Germaniei occidentale.

ce
lor

de altă parte germanii de fa 
consideră că zona de înar- 
limitată și controlată, p.ro- 

este
in 
nu 

este aceea a capcanelor „diploma
tice". Fapt este că propunerile so
vietice — asupra cărora delega
ția U.R.S.S. a declarat și a arătat 
cu consecventă că este dispusă să 
discute — sînt în esența lor, prin 
obiectivele pe care le urmăresc și 
prin realismul căilor pe care le 
preconizează, — inatacabile. „Pto- 
iectul... depus luni, scrie „Le 
Monde", oferă... posibilități care ar 
fi deplorabil să nu fie exploatate, 
Respectind echilibrul actual al for
țelor in Europa, el prezintă o for
mulă de limitare șt de inspectare 
a armamentelor ale cărei modali
tăți pot fi discutate, a cărei reali
zare ar constitui o primă experien
ță de colaborare între est șl vest 
în dublul domeniu al securității și 
al dezarmării", o formulă care „ar 
avea mari șanse de a fi rodnică șl 
de a pune bazele unui sentiment 
de încredere, fără de care marile 
probleme nu vor fi vreodată rezol
vate, nici destinderea vreodată 
consolidată". Se spune de-altminte- 

rea aici — și aceasta este foarte sem. 
nificativ — că în sinul delegației 
de observatori a R. F. Germane 
proiectul sovietic privitor la secu
ritatea europeană se bucură de o 
considerație deosebită.

Citez din nou și pe larg pe co-

alcătuirii unui guvern provi- 
al întregii Germanii, însăr- 
în principat, să pregătească

Pe 
Bonn 
mare 
pusă de planul occidental, 
mai primejdioasă pentru ei decît 
cea din planul sovietic".

In continuare cunoscuta ziaristă 
pariziană adaugă:

„In sflrșit, evoluția englezilor 
spre adoptarea eventuală a unei 
formule de compromis a devenit 
atît de patentă Incit domnul Stas
sen... a fost nevoit, urmlnd o su
gestie a d-lui Dulles, să facă la 
Londra... declarații asupra avanta
jelor pe care colaborarea anglo-a- 
mericană le-ar prezenta pentru 
menfinerea păcii. Teza... englezi
lor se poate rezuma astfel: dacă 
nu adoptăm acum un compromis 
oarecare, mai cu seamă privitor la 
prima etapă prevăzută în memo
randumul nostru tripartit, vom sfîr- 
și prin a pierde într-o zi Germa
nia".

Fapt este că propunerile sovie
tice privitoare la securitatea euro
peană și la reunificarea Germaniei 
arată un drum concret poporului 
german spre unificare și popoarelor 
europene — inclusiv poporului ger
man — un drum spre viitorul de 
încredere reciprocă și colaborare 
creatoare. Este de dorit ca actua
lele convorbiri ale miniștrilor de 
Externe să deschidă largi porți spre 
acest drum.

FLORICA ȘELMARU
Geneva, 3 noiembrie 1955

eficace asupra traducerii în viață a acestei interziceri și 
dezarmări. In această ordine de idei, propunerile eu pri
vire la reducerea generală a armamentelor, interzicerea 
armei atomice și înlăturarea primejdiei unui nou război 
sînt calificate Ca o bază reală pentru obținerea unui acord 
în această problemă.

Președintele Consiliului de Miniștri și primul ministru 
condamnă în unanimitate politica înjghebării de blocuri 
și recunosc că politica neintrării în blocuri asigură po
poarelor securitate și joacă un rol pozitiv în opera de 
stabilire a păcii în întreaga lume.

Președintele Consiliului de Miniștri și primul ministru 
consideră că în prezent trebuie să se acorde o atenție 
deosebită problemelor Asiei și Extremului Orient. Trebuie 
să fie rezolvată problema retrocedării către poporul chi
nez a Taivanului și a unei serii de alte insule care sînt 
străvechi teritorii chineze. Prin acordarea Republicii 
Populare Chineze a locului ce-i revine de drept în O.N.U. 
s-ar întări autoritatea și importanța Organizației Na
țiunilor Unite, s-ar consolida rolul ei în viața interna
țională și acest lucru ar contribui la destinderea încor
dării care mai există în Extremul Orient.

Trebuie să fie neîntirziat rezolvate problemele privind 
reglementarea politică în Indochina în conformitate cu 
hotărîrile conferinței de la Geneva din 1954. Toate aceste 
probleme, precum și alte probleme ale Astei și Extre
mului Orient pot și trebuie să fie rezolvate prin mijloace 
pașnice, pe calea tratativelor.

Președintele Consiliului de Miniștri și primul ministru 
constată cu mare satisfacție că relațiile dintre Uniunea 
Sovietică și Birmania au fost întotdeauna sincere și prie
tenești, ceea ce corespunde în întregime intereselor po
poarelor Birmaniei și U.R.S.S. și contribuie la întărirea 
păcii generale. Aceste relații se întemeiază și se vor în
temeia și de acum înainte pe principiile de neclintit: res
pectarea reciprocă a integrității teritoriale și a 
suveranității, neagresiune, neamestec reciproc în trebu
rile interne, egalitate și avantaj reciproc, coexistență paș
nică și colaborare economică.

Aceste principii care au fost recunoscute de multe 
state și popoare, sînt îndreptate spre consolidarea păcii 
și dezvoltarea colaborării între popoare.

Președintele Consiliului de Miniștri și primul minis
tru atribuie o însemnătate excepțională stabilirii pe 
aceste principii a relațiilor dintre state, mari și mici.

Președintele Consiliului de Miniștri și primul minis
tru consideră că principiile coexistenței pașnice, procla
mate în prezenta declarație, deschid mari posibilități 
pentru dezvoltarea colaborării economice și culturale 
între Uniunea Republicilor Sovietice Socialiste și Uniu
nea Birmană. Președintele Consiliului de Miniștri și pri
mul ministru își exprimă convingerea că încheierea 
acordului comercial între U.R.S.S. și Birmania, care a 
avut loc cu cîtva timp în urmă, va contribui într-o mă- ' 
sură însemnată la dezvoltarea continuă a legăturilor 
economice dintre Uniunea Sovietică și Uniunea Birmană, 
precum și la lărgirea colaborării culturale și tehnico- 
științifice dintre ele.

Președintele Consiliului de Miniștri și primul ministru 
declară că sînt gata să depună toate eforturile în vede
rea întăririi continue a prieteniei dintre U.R.S.S. și 
Birmania, în vederea dezvoltării între ele a celor mai 
strînse legături.

Președintele Consiliului de Miniștri și primul ministru 
își exprimă satisfacția față de faptul că între ei s-a 
stabilit un contact personal și consideră că schimbul de 
păreri care a avut loc asupra problemelor ce prezintă un 
interes reciproc pentru cele două țări, va servi interese
lor întăririi păcii și securității în întreaga lume.

Primul ministru al Uniunii Birmane
U NU

Semnarea declarației comune
MOSCOVA 3 (Agerpres). — TASS 

transmite: In seara zilei de 3 noiem
brie a avut loc la Kremlin semnarea 
declarației comune a primului minis
tru al Uniunii Birmane, U Nu și a

președintelui Consiliului de Miniștri 
al U.R.S.S., N. A. Bulganin.

La semnarea declarației comune au 
fost de fată conducătorii guvernului 
sovietic și ai Partidului Comunist al 
Uniunii Sovietice.

U Nu și N. A. Bulganin au rostit discursuri 
la mitingul din

MOSCOVA 3 (Agerpres). — TASS 
transmite: La 3 noiembrie, în Sala 
Coloanelor a Casei Sindicatelor din 
Moscova a avut loc un miting consa
crat prieteniei dintre Uniunea Sovie
tică ș) Uniunea Birmană. In sala, îm
podobită cu drapelele de stat ale Bir
maniei și U.R.S.S. s-au adunat peste 
2.000 de persoane.

Sala Coloanelor
M. A. Iasnov, președintele Comite

tului executiv al Sovietului de de- 
putați ai oamenilor muncii din Mos
cova a deschis mitingul.

La acest miting au luat cuvîntul U 
Nu, primul ministru al Uniunii Bir- 
mane și N. A. Bulganin, președintele 
Consiliului de Miniștri al U.R.S.S.

„Am fost primiți nu numai ca prieteni 
ci și ca rude și oameni apropiați“

MOSCOVA 3 (Agerpres). — TASS 
transmite: La 3 noiembrie a avut 
loc în prezența a peste 100 de zia
riști sovietici și străini o conferință 
de presă a primului ministru al Uni
unii 'Birmane, U Nu. Primul minis
tru a răspuns la numeroase întrebări.

Am vizitat cîteva republici ale Uniu
nii Sovietice — a spus primul minis
tru — și pretutindeni poporul ne-a 
primit cu brațele deschise, 
locuri am fost primiți nu 
prieteni, ci și ca rude și 
prop ia ți.

O puternică impresie — 
continuare primul ministru 
dus asupra mea succesele obținute de 
Uniunea Sovietică în domeniul econo
miei și, în special măsurile în dome
niul agriculturii. Am vizitat și am 
studiat multe lucruri îin domeniul a- 
griculturii oare pot fi de mare folos 
Birmaniei.

Guvernul sovietic — a spus pri
mul ministru U Nu — manifestă o

In unele 
numai 

oameni
ca 
a-

îna spus 
— au pro-

mare grijă pentru îmbunătățirea situ* 
ației maselor muncitoare.

U Nu a relevat îndeosebi deplina 
egalitate în drepturi și libertatea de 
care se bucură în U.R.S.S. femeile, 
inclusiv femeile din republicile sovie
tice cu populație musulmană. El a 
declarat de asemenea că s-a convins 
că în Uniunea Sovietică budiștii se 
bucură de libertatea credinței.

U Nu a răspuns de asemenea la o 
serie de întrebări privitoare la poziția 
Birmaniei în problemele internațio
nale.

Vorbind despre orientarea politicii 
externe a Birmaniei, U Nu a declarat 
că 'Birmania consideră drept cel mai 
bun mijloc de menținere a păcii și 
securității neparticiparea ,1a blocuri de 
orice fel. Fiind o țară care nu este 
legată prin nici un fel de obligații 
față de vreun bloc, a spus U Nu. Bir
mania poate avea relații de prietenie 
cu toate țările. Și în viitor, a spus 
U Nu, ne vom abține de la aderarea 
la vreun bloc.

SouAte sti-Vi exteVrve
DIN NOU VOT DE ÎNCREDERE 

ÎN ADUNAREA NAȚIONALA 
FRANCEZA

PARIS. — Agerpres. — In cursul 
serii și nopții de miercuri, în Aduna
rea Națională franceză au avut loc 
dezbateri în legătură cu votul de 
încredere cerut de guvernul Faure.

In ședința din noaptea spre 3 
noiembrie au luat cuvîntul 18 depu- 
tați, care și.au expus pozițiile în le
gătură cu votul. In centrul acestei 
discuții a stat de fapt chestiunea: să 
se țină sau să nu se țină alegeri par
lamentare înainte de termen. După o 
scurtă cuvîntare a lui Edgar Faure a 
început votul nominal. Guvernul a ob
ținut votul de încredere, 330 de depu- 
tați votînd pentru, iar 211 contra.

EXPOZIȚIA INDUSTRIALA 
A R.P.R. LA DJAKARTA

DJAKARTA. — Agerpres: — Recent 
s-a deschis la Djakarta (Indonezia) 
o expoziție romînească de produse In-

dustriale: strunguri, motoare, pompe, 
tractoare și unelte agricole, produse 
de larg consum ș) alte mărfuri romî- 
nești.

Expoziția este vizitată zilnic de un 
numeros public și a stîrnit un interes 
deosebit în rîndul oamenilor de afa
ceri indonezieni.

O echipă de tehnicieni romîni aflați 
la această expoziție va pleca în cu- 
rînd la Medan (Sumatra) pentru a 
face o demonstrație practică cu trac
torul „K.D.-35" si uneltele agricole de 
fabricație romînească.

PREȘEDINTELE EISENITOWER 
VA PARAȘI SPITALUL

WASHINGTON — (Agerpres): Bu
letinul d-e știri al Casei Albe anunță 
că președintele Eisenhower va părăsi 
Ia 11 noiembrie spitalul din Denver, 
plecînd la Washington pentru scurt 
timp, după care va pleca la ferma sa 
din Gittysburg pentru a-șl continua 
convalescența.
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LUCRĂRILE CONFERINȚEI DE LA GENEVA
Ședința din 2 noiembrie consacrată punctului 1 de pe ordinea de zi

GENEVA 3 (Agerpres). — TASS 
transmite: La 2 noiembrie, miniștrii 
Afacerilor Externe ai Franței, Angliei, 
Uniunii Sovietice și S, U. A. s-au în
trunit în cea de a 5-a ședință. A pre
zidat A. Pinay. Miniș rii au continuat 
examinarea punctului 1 de pe ordinea 
de zi — Securitatea europeană și Ger
mania.

H. MACMILLAN, care a luat primul 
cuvîntul, a arătat deosebirile sub
stanțiale existente. între cele două 
planuri prezentate spre examinare 
conferinței Aceste deosebiri cons
tau, după părerea lui MacMillan, în 
faptul că propunerile puterilor occiden
tale pornesc de la necesitatea unifică
rii Germaniei, ca o ipremiză fundamen
tală, în timp ce propunerile sovietice 
„pare-se că ignorează, această sarcină 
și sînt bazate pe divizarea Germaniei". 
In afară de aceasta, a spus MacMillan, 
puterile occidentale ccnsideiă că 
N.A.T.O. și Uniunea Europei occiden
tale nu amenință securitatea Europei, 
ci dimpotrivă, o în ăresc. MacMillan a 
arătat că noul plan sovietic este un 
pas înainte în comparație cu planul 
anterior, întrucît delegația sovietică 
Consimte să amine, pare-se pe termen 
nelimitat, cererea de a se dizolva 
N.A.T.O. .

Referindu-se la articolul 8 din proiec-

Declarația lui V. M. Molotov în problema securității europene și a Germaniei
Domnule președinte, domnilor.
In primul rînd aș dori să mă opresc 

asupra schimbului de păreri care a 
avut loc chiar acum.

Intr-o mare parte a cuvîntărilor lor, 
dl MacMillan, ca și dl. Pinay, au 
căutat să dovedească doiinta lcr de a 
asculta propunerile delegației sovie
tice în problema germană. Aceasta o 
vom face astăzi, așa cum am promis 
în ședința precedentă.

Dl. Pinay. ca și dl. MacMillan, au 
expus din nou poziția guvernelor 
lor cu privire la importanța pe care 
o prezintă pentru ele blocul Atlanticu
lui de nord. Voi mai reveni asupra 
acestei probleme.

Dl. Dulles a subliniat marea însem
nătate a schimbului de păreri în pro
blema asigurării securității care a 
avut loc în ultimele zile. Delegația 
sovietică se alătură cu mare satisfac
ție acestui punct de vedere. Aceasta 
confirmă că observațiile d-lui Pinay 
și d-lui Mac Millan că nu am fi folosit 
în mod util timpul în aceste zile nu 
sînt întrulotul întemeiate. Dl. Dulles a 
arătat de asemenea că aprecierea 
ppzitivă făcută a»upra rezultatelor 
lucrărilor desfășurate în primele zile 
nu înseamnă că el crede că noi am 
căzut de acord asupra tuturor pro
blemelor. Firește, sîntem cu toții de 
aceeași părere.

Ar fi bine să cădem de acord asupra 
esențialului și nu numai asupra dife
ritelor puncte, întrucît acest lucru este 
hotărîtor. Ar fi bine să cădem de 
acord ca nici unul dintre noi să nu-și 
propună țeluri ca remilitarizarea Ger
maniei unificate și includerea ei în 
grupări militare, deoarece aceasta este 
în totală contradicție cu însăși fondul 
chestiunii — sarcina asigurării secu
rității Europei.

Delegația sovietică consideră nece
sar să sublinieze în primul rînd că 
absența reprezentanților popc.ruilui ger
man la confeiință cu prilejul discu
tării problemei germane nu poate să 
nu aibă o influență negativă asupra 
întregii desfășurăii a examinării aces
tei- probleme. Avînd în vedere poziția 
adoptată de delegațiile Statelor Unite 
ale America, Marii Britanii și Franței, 
guvernul Republicii Democrate Ger
mane și guvernul Republicii Federale 
Germane au fost lipsite de posibilita
tea de a ne expune punctul lor de 
vedere, ceea ce ar fi constituit, fără 
îndoială, un mare ajutor pentru lucră
rile ponferinței noastre.

A nu recunoaște celor două state 
germane.dreptul de a-și spune părerea 
într-o problemă caie afectează în mod 
profund interesele poporului german 
și.destinele Germaniei înseamnă, de 
fapt, a bara calea unei examinări 
rodnice a problemei germane.

Delegația sovietică a mai atras 
atenția asupra faptului că, exami- 
nînd starea de lucruii în Europa, noi 
trebuie să pornim de la premiza că 
problema securității europene este 
problema principală, iar problema 
germană, a cărei însemnătate nu in
tenționăm cîtuși de puțin s-o minima
lizam, este o problemă specială, subor
donată problemei asigurării securității 
europene. Dacă s-ar aprecia situația 
în mod obiectiv, și nu s-ar conta pur 
și simplu pe un efect trecător, nu s-ar 
putea să nu se recunoască faptul că 
intereselor securității Europei le va 
corespunde numai o astfel de regle
mentare a problemei germane, care să 
excludă posibilitatea transformării 
Germaniei într-un stat militarist.

Nu putem admite ca soarta Germa
niei să ajungă din nou în mîinile ace
lor forțe care, în decursul unei sin
gure generații, au dezlănțuit de două 
ori războiul în Europa.

Poate că acei care au fost mai 
departe de focul celui de al doilea 
război mondial și pe al căror pămînt 
n-au trecut hoardele hitleriste, abor
dează întrucîtva diferit rezolvarea 
problemei germane. Poate că pentru 
ei considerentele de securitate sînt 
mai prejos decît alte considerente. 
Insă, pentru statele europene, care au 
avut cel mai mult de suferit de pe 
urma agresiunii hitleriste, cererea de 
a se stabili securitatea în Europa 
este cererea principală și hotărîtoare 
la examinarea problemei viitorului 
Germaniei.

Uniunea Sovietică, popoarele ei, ca 
și celelalte state europene care au 
avut deosebit de mult de suferit de pe 
urma invaziei hitleriste, nu pot și nu 
au dreptul să nu manifeste o grijă 
legitimă pentru securitatea lor. Sîntem 
convinși că tocmai o astfel de abor
dare a problemei germane corespunde 
Intereselor nu numai acestor state, 
dar și ale tuturor celorlalte popoare 
europene, inclusiv ale poporului ger
man însuși. Dacă ultimul război, în 
care au fost atrase într-un fel sau 
altul toate statele europene, a provo
cat uriașe jertfe omenești și distru
geri materiale, nimeni nu se poate in
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tui sovietic al Tratatului de securitate 
europeană, care prevede că „Tratatul 
are un caracter temporar și va fi în 
vigoare atît timp cît nu va fi înlo
cuit de un alt tratat mai larg de se
curitate europeană, care să înlocuiască' 
tratatele și acordurile existente", Mac
Millan a declarat că guvernul sovietic 
r.u poate fi firește Împiedicat să spere 
că N.A.T.O. și Uniunea Europei occi
dentale vor fi lichidate în viitor și că 
de aceea, „din punct de vedere prac
tic", delegația engleză, nu are de o- 
biectat împotriva articolului 8. Eu 
vreau însă să fiu sincer și să nu las 
îndoieli, a declarat el. După părerea 
noastră, securitatea în Europa trebuie 
să. fie astfel organizată, incit N.A.T.O. 
și Uniunea Europei occidentale să ră- 
mînă neatinse.

In încheiere, H. MacMillan, a expri
mat părerea că prima problemă nu 
poate fi discutată în mod rodnic, atît 
timp cît delegația sovietică nu prezin
tă propuneri în problema unificării 
Germaniei.

J. F. DULLES a declarat că, după 
ce a comparat propunerile prezentate 
de puterile occidentale cu propunerile 
prezentate de V. M. Molotov la 31 
octombrie, a ajuns la concluzia că e- 
xistă „o bună parte de paralelism în 
gindirea delegaților puterilor occi- 

doi că dacă ar izbucni un nou război, 
consecințele lui pentru popoarele euro
pene ar fi infinit mai grave. Nu se 
poate să nu se țină seama de cererile 
popoarelor europene care așteaptă să 
li se asigure condițiile cuvenite pen
tru dezvoltarea lor pașnică și să nu se 
mai admită pe viitor situația ca 
Europa să fie atrasă pentru a treia 
oară într-un război sîngeros, și mai 
pustiitor.

Unii ar putea spune că nimeni nu 
neagă însemnătatea securității euro
pene și că propunerile prezentate la 
conferința noastră de cele trei puteri 
se referă de asemenea la această pro
blemă. Este însă vorba de faptul că 
se poate pune în chip diferit problema 
securității europene. Această problemă 
poate fi pusă și în așa fel îneît în mod 
practic să te debarasezi de ea, așa 
cum se și procedează uneori. Pe da 
altă parte, .problema poate fi pusă nu 
pentru a te debarasa de ea, ci pentru 
a' găsi în mod efectiv căi care să asi
gure o adevărată securitate a po
poarelor Europei. Nu vrem să na 
jucăm cu cuvintele cînd este vorba de 
securitatea europeană.

Uniunea Sovietică ar dori ca Europa 
să devină o citade'â a păcii și secu
rității popoarelor. Ea ar putea deveni 
o astfel de citadelă dacă statele euro
pene și-ar uni eforturile pentru a 
preîntîmpina agresiunea și pentru . a 
lupta pentru pace. Deosebirile în orîn- 
duirea socială și de stat a țărilor 
europene nu trebuie să împiedice a- 
ceasta, așa cum aceste deosebiri între 
state nu împiedică participarea lor la 
O.N.U., așa cum ele nu au împiedicat 
țările din coaliția antihitleristă să 
ducă împreună și cu succes o luptă 
împotriva dușmanului comun în anii 
celui de al doilea război mondial.

Crearea unui sistem de securitate 
colectivă în Europa, în locul grupă, i- 
lor militare opuse una alteia, ar asi
gura securitatea tuturor popoarelor 
europene, mari și mici, și ar fi o 
garanție trainică a dezvoltării lor 
pașnice.

Crearea unui sistem de securitate 
colectivă în Europa ar contribui la 
încetarea cursei înarmărilor, care sus
trage uriașe resurse materiale ale 
multor state, în loc ca ele să fie folo
site pentru dezvoltarea economiei 
pașnice și pentru acordarea de ajutor 
statelor care nu dispun într-o măsură 
suficientă de resurse proprii și care au 
nevoie de ajutor din afară. Ea ar ccn 
tribui la stabilirea încrederii între 
state și, în primul rînd, între marile 
puteri, fapt care ar schimba prin sine 
însuși în mod radical situația din 
Europa și ar înlesni într-o mare mă
sură reglementarea altor probleme 
nerezolvate, atît în Europa cit si în 
Asia.

Acestui scop îi corespunde și o altă 
propunere prezentată la 31 octombrie 
de Uniunea Sovietică spre exami
nare conferinței — propunerea cu pri
vire la încheierea Tratatului de secu
ritate europeană și la crearea în 
Europa a unei zone de limitare a 
armamentelor.

Aplicarea acestei propuneri,. care 
după cum am mai indicat, coincide 
într-o mare măsură cu ceea ce a pro
pus primul ministru al Marii Britanii, 
dl. Eden, la conferința șefilor guver
nelor, va fi un important pas înainte 
în opera de consolidare a păcii în 
Europa. încheierea unui tratat, inițial 
numai pentru o parte a Europei, ar 
putea constitui o baza în vederea 
creării în viitor a unui sistem general 
european de securitate, lichidîndu-se 
grupările militare existente. Propune
rile guvernului sovietic cu privire la 
securitatea europeană, întrucît ele co
respund cererilor de a se crea o ade
vărată securitate pentru popoarele 
Europei, sînt în conformitate cu „spi
ritul Genevei", cu interesele micșorării 
continue a încordării internaționale și 
ale consolidării păcii în Europa.

In prezent nu este necesar să ne 
ocupăm de toate argumentele prezen
tate de d-nii Dulles, Pinay și . Mac 
Millan în sprijinul proiectului celor 
trei puteri, opus propunerilor guvernu
lui sovietic. Totuși, este necesar să ne 
ocupăm îndeosebi de două observații, 
întrucît ele se referă la problema 
germană.

Unii spun că propunerea U.R.S.S. 
cu privire la securitatea colectivă în 
Europa, precum și propunerea sovie
tică din 31 octombrie duc la „perma
nentizarea scindării" Germaniei. Nu 
știm din ce motive ei se încăpățînează 
să nu țină seama de fapte, or faptele 
arată tocmai contrariul.

Să facem acum abstracție de acei 
care poartă răspunderea pentru scin
darea Germaniei. Cu toții ne aducem 
foarte bine aminte de „Bizonia", „Tri- 
zonia", de reforma bănească separată 
și de alte acte asemănătoare care au 
făcut la timpul lor atîta vîlvă și care 
au reprezentat începutul ruperii defi
nitive a Germaniei occidentale de Ger- 

dentale și cea a U.R.S.S. Nu vreau 
să spun prin aceasta, a continuat J. 
F. Dulles, că avem formulări identice 
și că nu mai există, divergențe însem
nate. Dar totodată există o analogie 
destul de mare în abordarea proble
melor".

Potrivit afirmațiilor lui Dulles, a- 
ceastă analogie constă în faptul că ar
ticolul 1 din propunerile puterilor occi
dentale cu privire la problemele secu
rității se aseamănă cu articolul 1 din 
proiectul sovietic al Tratatului de secu
ritate și că ambele propuneri cuprind 
principiul de a nu se acorda ajutor a- 
gresorului. Sînt de asemenea comune 
ambelor propuneri, a spus el, ideea de 
a se stabili o zonă în care să se ia 
măsuri speciale, ideea ca în această 
zor.ă să fie stabilite limite ale forțe
lor armate și inspecție reciprocă, ideea 
consultărilor, a recunoașterii drep
tului la securitate colectivă, ideea ca 
una dintre părți, la cererea celeilalte, 
să-și retragă forjele armate, principiul 
rezistenței fată de agresiune, deși, 
după cum a subliniat Dulles, formula
rea acestor principii nu este întotdea
una identică.

In felul acesta — a continuat J. F. 
Dulles — datorită concepțiilor cons
tructive ale celor două părți, există 
perspective reale de instaurare a secu- 

mapia răsăriteană. Dar dacă ne vom 
situa pe terenul faptelor, va deveni 
evident că tocmai propunerile guver
nului sovietic cu privire la securitatea 
europeană țin seama de situația reală 
creată în Germania.

Situația, după cum se știe, este de 
așa natură îneît există două state 
germane suverane, independente — 
Republica Democrată Germană și 
Republica Federală Germană, cu sis
teme sociale diferite.

Trebuie de asemenea să se țină 
seamă de faptul că dezvoltarea Ger
maniei occidentale urmează calea 
remiliiarizării și că, în conformitate 
cu acordurile de la Paris, ea este inte
grată în grupările militare ale puteri
lor occidentale. Se pune întrebarea : 
In aceste condiții cine stă pe un teren 
mai solid — acela care (ine seama de 
faptele reale și care leagă apropierea 
celor două părți ale Germaniei de o 
participare activă, a acestora îm
preună cu alte state la opera comună 
de asigurare a securității europene, 
sau acela care vorbește de partici- 

•parea la un acord sau altul de secu
ritate europeană, a Germaniei unifi
cate care astăzi însă nu există ?

Nu este deloc greu să se răspundă 
la această întrebare întrucît în 
actualele condiții, a lega problema 
asigurării securității europene de o 
Germanie unificată care nu există 
încă, înseamnă de fapt a elimina din 
discuție problema organizării unui 
sistem de securitate în Europa, lucru 
pe care nu-1 putem accepta.

Tocmai participarea celor două state 
germane, împreună cu celelalte țări 
din. Europa, la măsurile îndreiptate 
spre asigurarea securității europene, 
spre micșorarea încordării în Europa 
va contribui la crearea condițiilor 
necesare unificai ii Germaniei ca stat 
iubitor de .pace. Pe de altă parte, 
menținerea sistemului blocurilor mili
tare de state, existent în Europa, și 
integrarea Germaniei occidentale, în 
curs de remi-itarizare, în blocul 
Atlanticului de Nord (N.A.T.O.) și în 
Uniunea Europei occidentale consti
tuie principalul obstacol în calea uni
ficării Germaniei într-un stat national 
unic întrucît este vorba de condițiile 
externe ale acestei unificări.

Trebuie să ne oprim de asemenea și 
asupra unui alt argument al adepților 
proiectului celor trei puteri. Ni se 
spune că acest proiect corespunde in
tereselor securității europene și că el 
ar oferi chiar unele garanții secu
rității Uniunii Sovietice.

Nu este însă greu să vedem carac
terul neconvingător al acestui argu
ment.

In primul rînd, Uniunea Sovietică 
pune nu numai chestiunea securității 
propriei țări, ci și a securității celor
lalte țări europene și, îndeosebi, a 
acelora care, ca și U.R.S.S., au suferit 
de pe urma invaziei hitleriste, a agre
siunii hitleriste și care, firește, nu vor 
sâ privească cu nepăsare viitorul lor. 
Proiectul celor trei puteri ocolește cu 
totul problema securității, de pildă 
aceea a statelor vecine cu Germania. 
Pe cine poate deci satisface un aseme
nea proiect ?

In al doilea rînd, ni se spune că 
Uniunea Sovietică trebuie să considere 
ca o garanție a securității sale faptul 
că proiectul' celor trei puferi prevede 
includerea Germaniei unificate remi- 
litarizate în grupările militare occi
dentale, care sînt prezentate ca defen
sive și avînd un caracter limitativ în 
ceea ce privește Germania. Totodată, 
ni se spune fără ocol că cele trei 
puteri nu pot semna vreun tratat de 
securitate europeană decît în cazul 
cînd, concomitent, se va rezolva pro
blema includerii Germaniei unificate 
remilitarizate în grupările militare 
mai sus-menționate. Ce-i drept, așa- 
zîsud „plan Eden" menționează că 
Germania unificată va fi liberă să 
hotărască în privința participării la o 
grupare sau alta de state.

Dar această afirmație își pierde 
orice valoare, întrucît „planul Eden" 
nu este altceva decît o parte a proiec
tului de tratat al celor trei puteri în 
care se specifică direct că acest tra
tat nu va intra în vigoare decît cu 
condiția includerii simultane a Ger
maniei unificate în sistemul N.A.T.O

Ceea ce ni se propune se poate 
rezuma în felul următor: Dacă doriți 
să fie semnat un tratat sau altul de 
securitate europeană trebuie să accep
tați condițiile noastre cu privire la 
Germania, adică să acceptați remilita
rizarea Germaniei unificate și inclu
derea ei în blocul Atlanticului de nord 
(N.A.T.O.), care, după cum se știe, 
este îndreptat împotriva U.R.S.S. Și a- 
ceasta se numește a acorda garanții 
de securitate Uniunii Sovietice 1

In legătură cu problema garanțiilor 
de securitate, nu ar trebui să se scape 
din vedere încă un aspect important 
al acestei chestiuni.

Ce se va întîmpla, de pildă, dacă 

rității în Europa prin încheierea unui 
Tratat de securitate corespunzător cu 
directivele date de șefii guvernelor.

In încheiere, J. F. Dultes a, declarat 
cit după părepea sa nu pot fi realizate 
progrese în discutarea problemei se
curității europene atît timp cît miniș
trii puterilor occidentale nu vor cu
noaște părerea Uniunii Sovietice în 
problema „unificării Germaniei pe ca
lea alegerilor libere" str-ns legată 
de problema securității.

A. PINAY a declarat d'e asemenea 
că așteaptă propunerile sovietice în 
problema germană, care sînt necesare 
pentru ca conferința să-și poată con
tinua lucrările.

A. Pinay a arătat că deosebirea e- 
sentială între pozițiile’?puterilor oc
cidentale și cea a Uniunii Sovietice 
constă în faptul că delegația sovietică 
sprijină teza ei anterioară conform că
reia Repuhlica Federală Germană și 
Germania răsăriteană trebuie să' fie 
participante la un sistem de securi
tate, în timp ce puterile occidentale nu 
pot consimți ca securitatea europeană 
să nu se bazeze pe unificarea Germa
niei.

După ce A. Pinay și-a încheiat dis
cursul, a luat cuvîntul V. M. MOLO
TOV.

Germania unificată și remilitarizată, 
ale cărei destine se vor afla în mîinile 
militariștilor revanșarzi, va denunța 
toate tratatele și acordurile semnate 
de ea și se va angaja ea însăși pe 
calea creării de grupări militare ? 
Istoria cunoaște doar asemenea exem
ple. Să-mi fie îngăduit să întreb : ce 
este de făcut în acest caz ? Care este 
răspunsul la întrebarea : Ce se va în
tîmpla atunci cu așa-zisele „garanții" 
pentru Uniunea Sovietică, pentru 
vecinii Germaniei și pentru toate cele 
lalte state europene iubitoare de pace?

Propunerile celor trei puteri nu dau 
un răspuns la această întrebare.

Lucrurile ar sta altfel dacă puterile 
occidentale, Uniunea Sovietică și cele
lalte state europene, inclusiv actualele 
două state germane, iar ulterior Ger
mania unificată, ar participa la un 
sistem general european de securitate. 
Propunerile Uniunii Sovietice în pro
blema securității europene corespund 
tocmai acestei cerințe.

După toate cele ce s-au spus, dele
gația sovietică consideră necesar să 
se oprească asupra mesajului ,pe care 
conferința noastră l-a primit ieri din 
partea guvernului Republicii Demo
crate Germane.

Delegația sovietică constată cu 
satisfacție că guvernul Republicii 
Democrate Germane, dîn.du-și seama 
perfect de importanța pe care o are 
problema asigurării securității în 
Europa pentru rezolvarea problemei 
germane, s-a pronunțat pentru crearea 
unui sistem de securitate colectivă ca 
fiind măsura cea mai eficace pentru 
asigurarea păcii în Europa. Sperăm că 
acest principiu din cele mai impor
tante pentru țările Europei, se va 
bucura de atenția cuvenită și în Repu
blica Federală Germană.

In legătură cu examinarea proble
mei viitorului Germaniei, am atras nu 
odată atenția asupra faptului că nu 
este cu putinjă să nu se țină seama 
de situația reală care s-a creat în pre
zent în Germania.

In ultimii ani, Germania occidentală 
și Germania răsăriteană s-au dezvol
tat pe căi diferite și în cei șase ani 
de existentă a celor două state ger
mane, în fiecare dintre ele s-au sta
tornicit rînduieli sociale diferite. 
Declarația guvernului Republicii De
mocrate Germane expune trăsăturile 
fundamentale ale noii structuri sociale 
a Republicii Democrate Germane, ale 
transformărilor social-economice care 
au avut loc acolo. A crede că în a- 
ceste condiții este cu putință conto
pirea mecanică a celor două state 
diferite din punct de vedere social, 
înseamnă a nu ține seama în mod 
deliberat de situația reală.

Restabilirea unității Germaniei nu 
poate fi înfăptuită în prezent neținînd 
seama de realizările politice și social- 
economice ale oamenilor muncii din 
Republica Democrată Germană. Nu 
trebuie să se impună ceva inaccepta
bil Republicii Federale Germane. Dar 
acest lucru nu se poate face nici față 
de Republica Democrată Germană. 
Dacă judecăm situația cu luciditate, 
trebuie să recunoaștem că nici nu 
poate fi vorba ca o parte să impună 
rînduielile ei celeilalte părți. Sarcina 
trebuie rezolvată prin găsirea căilor 
de apropiere între cele două state în 
cadrul securității europene, apropiere 
de natură să ducă la unificarea națio
nală a Germaniei ca stat iubitor de 
pace și democrat.

Unii încearcă uneori să ne convingă 
că unificarea Germaniei este o ches
tiune simplă, că pentru aceasta este 
suficient să se țină alegeri pe întreaga 
Germanie. Dar o asemenea simplifi
care a chestiunii nu ne poate face să 
progresăm în rezolvarea complexei 
probleme germane.

Sîntem pentru unificarea Germaniei 
și pentru alegeri pe întreaga Germa
nie. Sîntem convinși că va sosi și 
timpul alegerilor pe întreaga Germa
nie. Dar în condițiile actuale, problema 
alegerilor nu se poate examina izolată 
de situația care s-a creat în Germania, 
în condițiile în care există două state 
germane de sine stătătoare, și în care 
nu s-au făcut încă nici primii pași 
pentru o apropiere între aceste state, 
ceea ce ar permite să se realizeze 
treptat înțelegerea necesară între ele. 
Iar acest fapt, la rîndul său, este 
legat de situația generală în Europa 
care se caracterizează prin remilita
rizarea Germaniei occidentale, prin 
existența unor grupări militare opuse 
și prin lipsa încrederii necesare între 
state în Europa.

Trebuie să cădem de acord asupra 
felului în care înțelegem sarcinile 
unificării Germaniei și asupra căilor 
posibile în acest scop.

Unificarea Germaniei în conformi
tate cu interesele asigurării securității 
europene trebuie să fie înfăptuită pe 
baze pașnice și democrate și trebuie 
să fie luate măsuri pentru a împie
dica reînvierea militarismului german. 

In condițiile actuale, rezolvarea pro
blemei germane și unificarea Germa
niei sînt cu putință doar pe calea 
creării unui sistem eficace de secu
ritate europeană, a micșorării continue 
a încordării în Europa, a realizării 
unei apropieri reale și a dezvoltării 
colaborării între Republica Democrată 
Germană și Republica Federală Ger
mană.

Ge, mania unificată trebuie să fie 
liberă de obligațiile asumate anterior 
de oricare parte a Germaniei, în vir
tutea acordurilor militaro-politice cu 
alte țări și trebuie să-și asume obli
gația de a nu intra în coaliții și 
alianțe militare îndreptate împotriva 
altor state. Deocamdată, numai Repu
blica Democrată Germană a declarat 
că este de acord cu aceasta.

In condițiile care s-au creat în Ger
mania, cînd pe teritoriul ei există de 
fapt de vreme îndelungată două state 
germane de sine stătătoare, chestiunea 
unificării acestor două state într-un 
stat german unit, iubitor de pace și 
democrat depinde în primul rînd de o 
înțelegere între Republica Democrată 
Germană și Republica Federală Ger
mană.

Totodată este necesar să se țină 
seama de declarația guvernului Repu
blicii Democrate Germane că Repu
blica Democrată Germană nu poate 
sacrifica transformările sale democra
tice și sociale și că, în ceea ce pri
vește unificarea Germaniei, trebuie să 
țină seamă în modul cuvenit, atît de 
interesele Republicii Democrate Ger
mane, cît și de interesele Republicii 
Federale Germane.

Pentru reglementarea problemei ger
mane are de asemenea o mare însem
nătate normalizarea relațiilor celor 
patru puteri cu cele două părți ale 
Germaniei — R.F.G. și R.D.G. Tocmai 
aceste principii călăuzesc Uniunea 
Sovietică în examinarea problemei 
securității și a problemei germane, 
precum și în relațiile ei cu cele două 
state germane.

Recent, imediat după conferința de 
la Geneva a șefilor guvernelor, în

Cu privire la crearea unui Consiliu pe
(Propunerea guvernului sovietic)

Călăuziți de năzuința de a contribui la dezvoltarea 
colaborării multilaterale dintre Republica Democrată 
Germană și Republica Federală Germană și la crearea 
condițiilor pentru soluționarea problemei germane și 
reunificarea Germaniei prin alegeri libere în conformi
tate cu interesele naționale ale poporului german și cu 
interesele securității europene, miniștrii Afacerilor 
Externe ai U.R.S.S., S.U.A., Marii Britanii și Franței 
declară următoarele :

In actualele condiții, cînd poporul german este lipsit 
de posibilitatea de a trăi într-un stat unit, devine tot 
mai imperioasă necesitatea organizării între R. D. Ger
mană și R. F. Germană a unei colaborări care să Înles
nească rezolvarea sarcinii reunificării naționale a Ger
maniei. Acestui scop i-ar corespunde crearea pe calea 
unei înțelegeri între Republica Democrată Germană. și 
Republica Federală Germană, a unui organism pe în
treaga Germanie, menit să coordoneze eforturile lor în 
domeniul vieții politice, economice și culturale a po
porului german, precum și în domeniul colaborării cu 
alte state în vederea întăririi păcii.

Acest organism reprezentativ al poporului german 
ar putea fi Consiliul pe întreaga Germanie, constituit 
pe baza următoarelor principii :

1. Consiliul pe întreaga Germanie va fi alcătuit din 
reprezentanți ai parlamentelor Republicii Democrate 
Germane și Republicii Federale Germane ca organ 
consultativ pentru discutarea problemelor in a căror

rezolvare sînt interesate Republica Democrată Ger
mană și Republica Federală Germană.

2. Pe lingă Consiliul pe întreaga Germanie se 
creează comitete mixte formate din reprezentanții gu
vernelor R. D. Germane și R. F. Germane pentru prp- 
blemele privind relațiile economice și culturale dintre 
cele două state germane, pentru problemele monedei 
germane și a decontărilor financiare intergermane, 
pentru chestiuni vamale, poștă și telegraf, comunicații, 
etc.

3. Consiliul pe Întreaga Germanie coordonează pro
blemele legate de efectivul, armamentul și dislocarea 
formațiilor necesare pentru asigurarea pazei frontiere
lor și teritoriilor Republicii Democrate Germane și 
Republicii Federale Germane.

4. Consiliul pe întreaga Germanie coordonează pro
blemele privitoare la participarea Republicii Democrate 
Germane și Republicii Federale Germane la măsurile 
pentru întărirea securității europene și examinarea de 
comun acord a problemelor legate de crearea premize
lor pentru unificarea Germaniei ca stat iubitor de pace 
și democrat.

Miniștrii Afacerilor Externe ai U.R.S.S., S.U.A., Marii 
Britanii și Franței exprimă speranța că Republica 
Democrată Germană și Republica Federală Germană 
vor depune eforturile necesare pentru realizarea unui 
acord în problema constituirii Consiliului pe întreaga 
Germanie.

După declarația Iui V. M. Molotov 
a luat cuvîntul J. F. DULLES care a 
arătat că va studia foarte minuțios 
textul declarației sovietice, dar că de
ocamdată vrea să facă cîteva obser
vații preliminare.

Se poate spune cu certitudine — a 
afirmat Dulles — după cum am mai 
arătat anterior, că succesul care a fost 
realizat pînă în prezent dovedește po
sibilitatea de a se realiza un acord în 
problema securității dacă vom realiza 
un acord în problemele unificării Ger
maniei.

Trecînd la propunerea sovietică cu 
privire la crearea unui Consiliu iriter- 
german, Dulles a spus : Trebuie să re
cunosc că am fost întrucîtva descura
jat de propunerea sovietică, deoarece 
ea nu numai că nu este practică, dar 
reprezintă totodată o deviere vădită 
de la directivele ce ni s-au dat. Insă 
n-am rămas mult în această stare de 
deprimare, deoarece m-am gîndit că și 
prima propunere a Uniunii Sovietice 
în problema securității a fost întru
cîtva descurajatoare, iar a doua pro
punere s-a apropiat de punctul de ve
dere a.l puterilor occidentale. De aceea 
sper că delegația sovietică, după ce 
vom fi discutat problema unificări] 
Get maniei, va considera cu putință'să 
prezinte propuneri care să oglindeas
că într-o măsură mai completă direc
tivele și care să țină seama într-o mă
sură mai mare de ceea ce s-a spus în 
această privință.

A. PINAY, făcînd rezerva că n-a a- 
vut timp să studieze cu atenție propu
nerile prezentate de delegația sovie
tică, a făcut de asemenea unele ob
servații asupra declarației lui V. M. 
Molotov. El a afirmat de asemenea că 
propunerile puterilor occidentale nu 
subordonează intrarea în vigoare a 
Tratatului cu privire la garanții, intră
rii Germaniei în N.A.T.O. El a decla
rat de asemenea că nu este de acord 
cu felul în care delegația sovietică 
tratează problema remilitarize rii Ger
maniei.

A luat apoi cuvîntul H. MACMIL
LAN. Mulțumindu-i lui V. M. Molotov 
pentru faptul că și-a exprimat punc
tul de vedere în problema unificării 
Germaniei, MacMillan a spus :

Așa dar, avem un tablou complet 
al propunerilor celor două părți în le
gătură cu primul .punct de pe ordinea 
de zi. Noi vom studia cu atenție aceste 
propuneri. Sper că vom obține succes.

MacMillan a spus că toți sînt de 
acord că statul german unit trebuie 
să fie creat în urma unor alegeri li
bere. Dar acest lucru, a declarat el, 
trebuie realizat nu pe baza unui a- 
cord între cele două state germane, 
așa cum propune delegația sovietică, 
ci pe calea unor alegeri libere. Fi
rește, a spus el, pot fi unele divergen
te în legătură cu noțiunea de alegeri 
libere, dar dacă aceasta ar fi unica 

urma tratativelor care au avut la: la 
Moscova, s-a realizat un acord cu pri
vire la stabilirea de relații diplomatice 
între Uniunea Sovietică și Republica 
Federală Germană.

Acest acord, care corespunde inte
reselor micșorării încordării în 
Europa și întăririi încrederii între 
state, creează posibilități mai favora
bile pentru cele două țări atît în 
domeniul întăiirii relațiilor dintre ele, 
cît și în căutarea căilor de reglemen
tare a problemei germane. Sperăm că 
schimbul de ambasadori între U.R.S.S. 
și Republica Federală Germană va 
permite să se realizeze o mai bună 
înțelegere cu Republica Federală Ger
mană. Aceste căi nu sînt închise nici 
pentru cele trei puteri occidentale în 
ceea ce privește Republica Democrată 
Germană.

Nu putem trece cu vederea peste 
dificultățile care mai există în pre
zent în rezolvarea întregii probleme 
germane. Aici, la conferință, nu am 
putut cădea de acord nici chiar în ce 
privește ascultarea reprezentanților 
celor două state germane. Se poate 
considera oare normal faptul că, pînă 
în prezent, nu s-au făcut încă nici 
primii pași pentru apropierea celor 
două părți ale Germaniei ?

Este de la sine înțeles că o apro
piere a celor două părți ale Germaniei 
și unificarea Germaniei sînt în primul 
rînd o chestiune a germanilor înșiși.

Totodată, cele patru puteri ar putea 
chiar de pe acum să ia măsurile care 
depind de ele de natură să contribuie 
la crearea unor condiții favorabile 
pentru rezolvarea problemei germane.

Guvernul sovietic propune drept 
măsuri de acest fel a se retrage în 
termen de trei luni trupele străine de 
pe teritoriul Germaniei în limitele 
frontierelor lor naționale, urmînd ca 
în Germania să rămînă doar contin
gente strict limitate. Paralel cu a- 
ceasta, în interesul securității euro
pene și în scopul creării de condiții 
favorabile apropierii între cele două 
părți ale Germaniei, am putea să ne 
înțelegem de pe acum, de comun 

divergență, am putea obține o solu
ție satisfăcătoare.

MacMillan a declarat în încheiere 
că în problema securității, cea de a 
doua propunere a delegației sovietice 
ține seama de punctul de vedere al 
puterilor occidentale. Vreau să exprim 
speranța, a spus el, că și în problema 
unificării Germaniei, a alegerilor li
bere și a existentei unui guvern ger
man independent, delegația sovietică 
va păși pe calea unei apropieri de po
ziția puterilor occidentale, ceea ce va 
crea posibilitatea unui nou acord.

V. M. MOLOTOV a declarat că 
trebuie să se țină firește seama de 
faptul că declarația sovietică n-a pu
tut fi încă obiectul unui studiu atent 
în ședința din 2 noiembrie din lipsă 
de timp și că delegația sovietică ia 
notă de hotărîrea exprimată de dele
gațiile S.U.A.,, Franței și Marii Bri
tanii de a studia propunerea sovie
tică.
a Aș vrea să mă opresc în primul 

rînd asupra problemei alegerilor pe 
întreaga Germanie — a spus V. M. 
Molotov. Reamintesc că în declarația 
mea a fost exprimat cît se poate de 
clar punctul de vedere că noi sîntem 
pentru alegeri pe întreaga Germa
nie. Dar există alegeri și 'alegeri. Au 
fost de pildă alegeri pe întreaga Ger
manie în urma cărora puterea a a- 
juns treptat, treptat în mîinile lui 
Hitler, iar apoi s-a dezlănțuit cei de 
al doilea război mondial.

Știm prea bine că în perioada răz
boiului și curînd după război, guver
nele noastre și-au asumat obligația de 
a asigura în numele securității în Eu
ropa o situație î.n care Germania să 
devină un stat iubitor de pace și de
mocrat și să nu ajungă din nou în 
mîinile acelor forțe care pot dezlăn- 
țui un nou război în Europa și în în
treaga lume. Mi separe că tocmai sub 
această prismă au și fost redactate 
directivele șefilor guvernelor în pro
blema germană. In aceste directive 
se spune că șefii guvernelor, recu- 
noscînd răspunderea lor comună pen
tru rezolvarea problemei germane și 
pentru unificarea Germaniei, au căzut 
de acord că rezolvarea problemei ger
mane și unificarea Germaniei prin a- 
legeri libere trebuie să fie realizate 
in conformitate cu interesele națio
nale ale poporului german și cu in
teresele securității europene.

Cînd l-am ascultat pe dl Dulles, a 
continuat V. M. Molotov, mi s-a părut 
că el nu ține minte acea parte din 
directivele în care se spune că rezol
varea problemei germane și unifica
rea Germaniei prin alegeri libere tre
buie să fie înfăptuite nu în orice con- 
diții, ci în conformitate cu interesele 
naționale ale poporului german și cu 
interesele securității europene.

Șeful delegației sovietice a relevat 

acord cu R. D. Germană și R. F. Ger
mană — în ce plivește limitarea efec
tivului formațiilor lor militare. Gu
vernul Republicii Democrate Germane 
a declarat, după cum se știe, că este 
gata să ajungă la un acord în această 
problemă cu guvernul Republicii Fede
rale Germane.

In declarația sa adresată conferin
ței noastre și poporului german, 
guvernul Republicii Democrate Ger
mane a propus crearea unui organism 
al întregii Germanii care să coordo
neze eforturile celor două state ger
mane îndreptate spre restabilirea uni
tății Germaniei. Guvernul Republicii 
Democrate Germane propune crearea 
unui Consiliu pe întreaga Germanie 
din care să facă parte reprezentanți ai 
organelor legislative din R. D. Ger
mană și R. F. Germană. Consiliul în
tregii Germanii trebuie să contribuie 
la apropierea germanilor din Germa
nia de răsărit și de apus și la organi
zarea colaborării dintre ei în toate 
domeniile relațiilor intergermane și la 
pregătirea condițiilor pentru unifica
rea Germaniei.

Constatăm cu satisfacție că propu- 
nînd crearea unui Consiliu pe întreaga 
Germanie, guvernul Republicii Demo
crate Germane consideră pe bună 
dreptate că acest organism al întregii 
Germanii este menit să joace un rol 
important atît în apropierea dintre 
cele două state germane, cît și în 
domeniul colaborării lor cu alte țări 
în ceea ce privește asigurarea secu
rității europene. Așa dar, îndeplinirea 
de către acest organism pe întreaga 
Germanie a sarcinilor sale va contri
bui la crearea atît a premizelor 
externe pentru soluționarea problemei 
germane, cît și a premizelor interne, 
deoarece nu se poate să nu se țină 
seama de existenta deosebirilor dintre 
condițiile social-e'cncmice din R. D. 
Germană și cele din R. F. Germană.

In conformitate cu cele declarate, 
delegația sovietică prezintă conferin
ței spre examinare următoarea propu
nere :

întreaga Germanie

i

i
J
J
J .1

că MacMillan și A. Pinay au ocolit 
de asemenea această indicație.

Este cît se poate de uimitor — a 
declarat în continuare V. M. Molotov 
— că reprezentanții S.U.A., Franței 
și Marii Britanii, care au luat cuvîn- 
tul aici, nu s-au referit de fel la pro
punerea concretă a delegației sovie
tice de a se contribui la o apropiere 
între cele două state germane și de 
a se sprijini înfăptuirea în acest scop 
a sarcinii creării unui organism pe 
întreaga Germanie.

Cu toții constatăm o apropiere a 
pozițiilor noastre în problemape care 
o discutăm în prezent. De ce să nu 
apropiem pozițiile noastre și într-o 
asemenea problemă, care ar fi un 
prim paș spre pregătirea unificării 
Germaniei, spre o pregătire reală, nu 
una declarativă și bazată pe simple 
promisiuni. Este straniu că aici se in
vocă tot timpul dorința de a se acor
da poporului german posibilitatea de 
a-și exprima voința. Atunci pentru 
ce există teama de a-i asculta la con
ferința noastră pe reprezentanții po. 
porului german, nu numai pe acei 
care ar rosti poate discursuri plăcu
te, ci și pe acei care ar spune lucruri 
total neplăcute. Ascultîndu-i pe re
prezentanții celor două părți ale Ger
maniei am putea avea o imagine mai 
clară, mai completă, asupra stării de 
lucruri din cele două părți ale Ger- 
maniei.

V. M. Molotov a declarat că dele
gația sovietică este de acord cu pă
rerea lui Dulles, Pinay și MacMil
lan că poziția U.R.S.S. și cea a pu
terilor occidentale s-au apropiat în- 
-r',0 ,s?J*e Puncte și nu pune la 
îndoială că to(i participanții la con
ferință vor să contribuie la unifica
rea Germaniei.

Dar dacă lucrurile stau astfel, a 
spus el, de ce să nu sprijinim crea
rea unui organism pe întreaga Ger. 
mame? De ce trebuie să ne temem 
de crearea unui Consiliu pe întreaga 
Germanie în care cele două state ger
mane ar putea începe o activitate 
comună în folosul poporului german 
și totodată în folosul cauzei asigu
rării securității generate europene.

Șeful delegației sovietice și-a expri
mat în încheiere speranța că atunci 
cînd delegațiile statelor occidentale 
vor examina mai amănunțit propune
rile sovietice prezentate în ședință, 
ele vor putea merge mai mult în în- 
tîmpinarea acestor propuneri și a- 
tunci apropierea pozițiilor va fi și mai 
largă și va da rezullate practice și 
mai mari.

Cu aceasta, ședința a luat sfîrșit. 
Ședința următoare va avea Ioc în 
după amiaza zilei de 3 noiembrie.


